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رئیس جمهور گفت: گرچه در استان ها افت و خیزهایی را در وضعیت کرونا می بینیم اما عمدتا در همه استان ها به پیک نهایی رسیدیم و این به معنای 
شــیب نزولی پیک چهارم اســت.به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، ضمن تشکر از 
مردم ایران برای برگزاری مراســم شب های قدر با حفظ پروتکل های بهداشتی، گفت: از مردم ایران برای برگزاری شب های قدر تشکر می کنم. برخی 
به صورت حضوری در مراسم شب قدر شرکت کردند؛ بر اساس گزارش های ما حداکثر پروتکل ها رعایت شد.وی افزود: برخی دیگر نیز از طریق صدا 
و ســیما و ســایر رسانه های جمعی در داخل منزل خود بهره مند شدند. ان شاءالله خداوند از آنها قبول کند و ما هم از آنها تشکر و سپاسگزاری می کنیم، 

به خاطر اینکه اصول بهداشتی را به خوبی رعایت کردند.
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یادداشت 

ابوترابی سیدمحمد 
رهبــر معظم انقــلاب در نوروز امســال  برای حفظ 
وتوســعه مشارکت ملت ، فرمودند:«همه حتی کسانی 
که  رهبری را نیز قبول نداشــته باشــند ،ایران قوی 
رابه عنــوان راه مقابله با دشــمنی هــا قبول دارند 
که یکــی از راههای قوی شــدن ایران مشــارکت 
در انتخابات اســت« و نیز فرمودند »دســتگاه های 
امریکاورژیم  بدتر  برخی کشــورهاواز همه  جاسوسی 
صهیونیســتی تلاش دارند تا انتخابــات را بی رونق 
کنند.« ویــادآوری کردند که »دشــمن تلاش دارد 
با شــیوه های روانی مشــارکت مردم در انتخابات را 
کاهش دهد که امیدواریم مردم با پاسخ رد ،دشمنان 

را نا امید کنند »
در این راســتا عده ای نااهل که روی این دلســردی 
وعدم مشــارکت ســرمایه گذاری کرده اند، سرمست 
ازتوهم  موفقیت وبه هدف رســیدن با یک مشارکت 
حداقلــی ، نابخردانه دنبال تکمیل ســناریوی حذف 
حریــف  با امنیتی کردن وبه عکس العمل کشــاندن 
تندروها وبــازی خورده های همه جنــاح ها در این 

. شرایط شکننده هستند 
متاســفانه با عملیــات روانی دشــمن وتاثیر گذاری 
نفــوذی ها درصفــوف جناح ها وســازمان ها ، روند 
بروز رفتارهای ناهنجار وضدمنافع امنیت ملی توســط 
تندروهای همه جناح ها متصور بوده که می تواند به 
سرعت وضعیت را از یک رویداد وحدت افزا وآرامش 
بخــش به یک بحــران ضد امنیــت وکاهنده قدرت 

وشکننده ســد اقتدار ویکپارچگی ملت تبدیل نماید .
این شکست ســد اقتدار و وحدت  می تواند منجر به 
آزادسازی ســیل بنیان برانداز نارضایتی هاوانتظارات 
،عقده گشــایی ها وانتقام جویی ها ، شورش بیکاران 
، گرسنگان ، حاشیه نشــینان وسارقان تحریک شده 
وهدایت شــده مفســدین وپرونده داران در محاکم 
وبدهکاران بزرگ بانکی  باشــد ، که با توجه به تغییر 
شرایط کشــور وکاهش اعتمادملی وسرمایه اجتماعی 
مجریــان و متولیان امر ونیز توســعه فضای مجازی 
ودسترســی مردم به اطلاعات ،ممکن اســت حرکت 
این ســیل خطرناک را بــه بهمنی خانمــان برانداز 
تبدیل نماید و خواب خوش و شادی تمامیت خواهان 
وسناریوســازان برای کاهش مشارکت مردم را آشفته 
کرده و  اجرای پروژه حذف حریف برای کسب قدرت 
را به تراژدی از دست رفتن منافع امنیت ملی ودست 
آوردهای سالها تلاش ومجاهدت و شهادت فرزندان 

عزیز ملت ایران تبدیل سازد .
حقیــر به عنــوان یک ســرباز کوچک کــه افتخار 
شاگردی ســرداران بزرگ کشــور وانقلاب را داشته 
ام در ایــن برهــه مهم  از شــما و همه دلســوزان 
وخدمتگذاران ملــت ایران اســتدعا دارم با پیگیری 
تدابیــر حیات بخشــی از قبیل موارد ذیل از دلســرد 
کردن ملت بــزرگ ایران ممانعت کــرده ویاس ونا 
امیدی را به جبهه دشــمنان داخلــی وخارجی تزریق 
نمایید تا از انســداد سیاسی کشــور که مقدمه انسداد 

: امنیتی خواهد شد پیشگیری گردد 
۱ - آمادگی بزرگان شــورای محتــرم نگهبان برای 
توســعه ظرفیت وتحمل در پذیــرش نماینده از همه 

سلایق وجناح های قانونمدار  در انتخابات .
۲ -  پیشگیری وممانعت از اجرای پروژه امنیتی کردن 
جامعه توســط سناریو پردازان وکشــاندن وضعیت  به 

برخورد حذفی جناحی با رقبای سیاسی وانتخاباتی
۳ - آمــاده کــردن فضا برای به میدان وارد شــدن 
عناصر عاقــل ومعیارمند جناح هــا ، نخبگان وگروه 
هــای مرجع  وممانعت از میــدا ن داری تند روهای 

همه جناح ها .
۴ - هدایــت تلاش های ســربازان گمنام کشــور 
وانقلاب  روی دشــمنان قسم خورده مردم و ممانعت 
از تاثیر گذاری خط نفوذ  در بحرانی کردن وضعیت .

۵ - بر خورد با عناصر وبازی خوردگان  ســرویس های 
جاسوسی و دشمنان داخلی وخارجی وممانعت از اجرای 
کیس های تولید وحشت ونا امنی و اقدامات خرابکارانه 
و نابودگر که مقدمه انســداد امنیتی کشــور وکشاندن 
وضعیت به ســرکوب های دور از شــان و حیثیت نظام 

جمهوری اسلامی .
۶ - کاهش فشــار عملیات روانــی وکنترل های امنیتی 
روی دلسوزان قانونمدار کشور وکسانی که وجاهت میدان 
داری قانونمند فعالیت های سیاســی واجتماعی را دارند 
ولی بدلیل بد عمل کردن  تند روهای تحت تاثیر دشمنان 
یکپارچگی و وحدت این ملت ، به بیرون از دایره خدمت 
سوق داده شــده اند ونبودشان میدان را به بحران سازان 
وبازی خــوردگان نااهل داخلی و نفوذی های دشــمن 

خارجی واگذار خواهد کرد .
 ۷ -کنترل ونظارت بیشــتر نهادهــای حاکمیتی بر 
عملکرد رســانه ملی وســایت های نهادی   فعال در 
تولید محتوی وفعالیت تخریبی ومشــارکت شکن  در 

ومجازی حقیقی  فضاهای 

چه کنیم تندروها، میدان دار نشوند؟

جبهه انقلاب آیت الله رئیسی 
را نقطه پرگار حماسه انتخابات 

قرار دهند

اشخاص حقیقی فاقد دسته چک 
می توانند از مرداد چک موردی 

بگیرند

 افزایش قانونی و منطقی
 تعرفه مخابرات در حال 

پیگیری است

 پرداخت یارانه نقدی
 اجاره مسکن به خانواده های 

مستأجر
جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی تاکید کرد: جریان 
انقلاب اعم از شــورای ائتلاف و شــورای وحدت، 
آیت الله رئیسی را بعنوان نقطه پرگار حماسه انتخابات 

۱۴۰۰، نامزد اصلی خود قرار دهند.

سخنگوی اجرای قانون جدید چک توصیحاتی را 
درخصوص چک موردی ارائه کرد.

به گزارش ایســنا، آمنه نادعلــی زاده اظهار کرد: 
بخشنامه چک موردی چند روزی است که...

رییس هیات مدیره شــرکت مخابــرات ایران 
گفت: افزایــش حداقل کارکــرد و بحث های 
مختلف مانند افزایش قانونی و منطقی تعرفه با 

توجه به شرایط در حال پیگیری است.

مرکز پژوهش های مجلس خواستار استفاده از 
سیاست کنترل اجاره بهای مسکن با ابزارهایی 
چــون کوپن اجاره یــا یارانه اجاره شــد.مرکز 

پژوهش های مجلس...

2

 دشمن را با شکست های
 خفت بار روانه گورستان تاریخ 

می کنیم
سرلشــکر ســلامی با بیان اینکــه اجازه نمی 
دهیم دستاوردهای شهیدان آسیب ببیند، گفت: 
دشمن را با شکست های خفت بار به گورستان 

تاریخ روانه می کنیم.
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موسوی لاری: شورای نگهبان جدید ایجاد نکنیم!
تحلیل وزیر کشور خاتمی از حضور اصلاح طلبان و اصولگرایان در انتخابات 1400

 بازار خودرو در انتظار کاهش بیشتر قیمت

4 شورای رقابت از مصوبه گرانی عقب نشینی می کند؟
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نیاز است تا شهروندان محترم تهران در راستای کمک 
به تامین مطمئن و پایدار آب شــرب، از همین امروز 
نسبت به صرفه جویی و مصرف بهینه آب توجه لازم 
را داشته باشند تا بتوانیم تابستان سال جاری و روزهای 
اوج مصرف آب را با کمترین مشکل و چالش سپری 

کنیم.
محمد شهریاری، مدیر دفتر بهره برداری و نگهداری 
از تاسیسات آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای تهران 
در گفت وگو با تســنیم اظهار داشت: در حال حاضر 
وضعیت ذخایر ســدهای ۵ گانه تهران 8۰۴ میلیون 
مترمکعب اســت که در مقایســه با روز مشابه سال 
گذشــته که 9۷۳ میلیون مترمکعب بود، تقریبا ۱۶9 
میلیون مترمکعب کاهش ذخیره آب در سدهای تهران 
را شاهد هستیم.وی افزود: علی رغم بارش های اخیر 

و پیش بینی هایی که در خصوص بارشهای رگباری 
در روزهای آتی شده، وضعیت ورودی مخازن سدهای 
تهران در ۱۷ روز نخســت اردیبهشت ماه سال جاری 
نسبت به زمان مشابه سال گذشته با ۵۷ درصد کاهش 
مواجه شده است.شهریاری با بیان اینکه »در ۱۷ روز 
نخست اردیبهشــت امسال در سدهای ۵ گانه تهران 
۱۵8 میلیون مترمکعب ورودی داشــتیم«، گفت: این 
مقــدار ورودی آب به مخازن ســدهای تهران در ۱۷ 
روز نخست اردیبهشت سال گذشته حدود ۳۷۰ میلیون 
مترمکعب بود.وی ادامه داد: در خصوص بارشــها نیز 
با بروز بارشــهای اخیر، در اردیبهشت ماه سال جاری 
نسبت به اردیبهشت سال گذشته، ۱۳ درصد افزایش 
بارشها را شاهد بودیم؛ اما در مقایسه میزان بارشهای 

تهران از ابتدای سال آبی جاری با ...

آخرین وضعیت بارش ها و ذخایر آبی تهران بررسی شد

 هشدار: تابستان سخت و بی آب 
در انتظار پایتخت نشینان

نماینده مــردم فریمــان در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه کاندیداها 
بگویند چه برنامــه ای برای برچیدن 
صــف مــرغ و روغن دارنــد، گفت: 
نمی شود از داخل اتاق  و مانیتور کشور 

را مدیریت کرد.
به گــزارش خبرگزاری مهر، ســید 
احســان قاضی زاده هاشمی، نماینده 
مردم فریمان، سرخس و بخش های 
احمدآباد و رضویه در مجلس شورای 
اســلامی در برنامه غیرمحرمانه، در 
پشــتوانه  بدون  شــعارهای  ارزیابی 
بسیاری از داوطلبین انتخابات ریاست 
جمهوری و جایــگاه رئیس جمهور، 
اظهار داشــت: برخــی گفتند رئیس 
جمهــور اختیــار و قــدرت دارد و یا 
اینکه رئیس جمهــور صرفاً یک فرد 
تدارکاتچی اســت، نکته حائز اهمیت 
در مورد این گفته ها این است که این 
گونه شعارها همیشه در پایان دوره های 
روسای جمهور مســتقر، توسط خود 
افرادی که در این جایگاه قرار دارند و 

یا اطرافیان آنها مطرح می شود.
وی ادامه داد: این در حالی است که قبل 
از انتخابات شعارهای بسیار انتزاعی که 
بعضاً حتــی وجود خارجــی ندارند و 
رویایی، تخیلی محسوب می شوند، را 
مطرح می کنند. در حقیقت بســیاری 
از این شــعارها موضوعیتی در جامعه 
ندارند و صرفاً قصدشــان این اســت 
که امری کــه در عالم واقع، حقیقت 
نــدارد را محقق کنند. لــذا ابتدا باید 
برای مردم محــدوده و مرز، اختیارات 
و وظایف رئیس جمهور تبیین شــود. 
در حال حاضر بحث ریاست جمهوری 
و دولت، بخش ویــژه ای را در قانون 
اساسی به خود اختصاص داده تا جایی 
که حدود ۴۲ اصل از این قانون، یعنی 
از اصل ۱۱۳ تا ۱۵۵ قانون اساسی، در 
مورد دولت و کلیت آن اســت.نماینده 
مردم فریمان، سرخس و بخش های 
احمدآباد و رضویه در مجلس شورای 
اسلامی افزود: از این تعداد، ۳۶ اصل 
مشخصاً به مسائلی نظیر اختیارات و 
وظایف رئیس جمهور پرداخته شــده 
است. علاوه براین در قانون اساسی در 
رابطه با مباحثی از قبیل حقوق ملت و 

بازنگری هم اصولی وجود دارد.
قاضی زاده هاشــمی با اشاره به بحث 
قانون اساسی، تصریح  جمهوریت در 
کرد: در بحث بازنگری قانون اساسی 
این نکته وجود دارد که ســاختار این 
قانون در مــورد دو موضوع انتخابات 

و مبانی دینی و اسلامی تغییر نخواهد 
کــرد، بنابراین در قانون اساســی به 
جمهوریت و اســلامی بــودن تاکید 
شده است. اما نوع ساختار اعم از اینکه 
ریاست جمهوری باشد یا پارلمانی و یا 
اشَکال دیگر، را می توان مورد بازنگری 

قرار داد و به رأی مردم گذاشت.
وی ادامــه داد: در حــال حاضر طبق 
قانون اساســی، رئیس جمهور دومین 
مقام رسمی کشور است. اخیراً شنیدم 
کــه برخی می گفتنــد رئیس جمهور 
فقــط ۱۰ تا ۲۰ درصد قــدرت دارد، 
در صورتی که به این صورت نیســت 
کمااینکه در خصوص همه عرصه ها 
نظیر عرصه اقتصاد، کل بودجه، امور 
اداری و اســتخدامی کشــور، مسائل 
اقتصادی و حکمرانی در حقوق مالی، 
تعرفه های گمرکی، حوزه های مختلف 
تعرفه گذاری، حقوق ورودی و خروجی، 
همه مسائل اقتصادی، مالی، مالیاتی و 
موارد مربوط به آن، در هیئت وزیران 

تصمیم گیری می شود.
این نماینده مجلس با تاکید بر انطباق 
شعارهای انتخاباتی با واقعیات موجود، 
گفت: افق و نوع شعارهایی که رئیس 
جمهور می تواند بدهد با نوع شعارهایی 
که یــک نماینده مجلــس می تواند، 
بدهد، متفاوت اســت اما شــعارهای 
رئیس جمهور هم نباید رویایی، تخیلی 
و پوپولیستی باشــد. همچنین اینکه 
گفته می شــود مردم دچار دل زدگی 
می شوند ناشی از این است که مشاهده 
می کنند سه هفته به انتخابات تبلیغات 
آغاز می شــود و داوطلبیــن مناظره 
می کنند و با پایان انتخابات این شعارها 

هم به اتمام می رسند.
ادامه متذکر  قاضی زاده هاشــمی در 
شد: در دوره گذشته انتخابات ریاست 
نظارت  کمیســیون  عضو  جمهوری 
بر تبلیغات ریاســت جمهوری بودم و 
مسئولیت نظارت بر مناظرات انتخاباتی 
هم بر عهده این کمیسیون بود، بنده 
به عنوان نماینده شــورای نظارت بر 
صدا و ســیما به همراه دادستان کل 
کشور، وزیر کشــور، یکی از اعضای 
شورای نگهبان و رئیس صدا و سیما 
و معاونینش این پیشنهاد را ارائه دادیم 
انتخاباتی در روزی  هرسال مناظرات 

که انتخابات برگزار شــده، بازپخش 
شود تا شعارهایی که داوطلبین در آن 

زمان به مردم دادند، یادآوری شود.
وی نبودن معیاری برای سنجش شعار 
تا عمل داوطلبین را یکی از آسیب های 
انتخاباتی دانســت و افــزود: یکی از 
ســوالات مطرح در مورد شــعارهای 
داوطلبین این اســت که با چه معیار و 
ترازویی می توان بررسی کرد که این 
شــعارها فقط مصرف شب انتخاباتی 
داشــته و یا در جهت احقاق آن شعار 
عمل و اقدامی انجام دادند؟ به عنوان 
مثال اگر گفتنــد در مدت صد روز یا 
دویســت روز چنیــن کاری را انجام 
می دهیم، چه تلاشی برای احقاق آن 
کردند؟ لذا شــعارها باید عمل گرایانه، 
واقعی و ناظر بر مشــکلات عینی و 
فضای فعلی کشــور با درنظر گرفتن 
بین المللی، مطرح  و  داخلی  شــرایط 
شــوند.عضو کمیســیون فرهنگــی 
مجلس با ارزیابی رفتارهای انتخاباتی 
داوطلبین ابراز کرد: زمان تبلیغات کم 
اســت، از طرفی از زمــان ثبت نام تا 
تایید صلاحیت ۵ روز زمان می برد، در 
مجموع فرآیند انتخابات به این ترتیب 
نیست که از یک سال قبل کمپین های 
انتخاباتی شکل بگیرد، بنابراین نامزدها 
برای در میان گذاشتن دیدگاه های خود 
با مردم، به سفرهای استانی می روند. 
در حقیقت به دلیل اینکه نظام حزبی 
در کشــور حاکم نیست تبعاً دیدگاه ها 
ناظر بر فرد است، لذا ممکن است یک 
فرد دیدگاه هــای مختلف با نگاه های 
مختلف داشته باشد و نمایندگی حزب 
یا گروه خاصی را برعهده نداشته باشد 
و اعلام کند نماینــده جریان و گروه 

خاصی نیست.
قاضی زاده هاشــمی ادامه داد: نکته 
قابل توجه این است که مردم نسبت 
به اقداماتی نظیــر تخریب، توهین و 
هتک حرمت ابراز ناراحتی می کنند. به 
عبارت دیگر مردم از اینکه به آنها گفته 
شود به ما اجازه ندادند چنین اقدامی را 

انجام دهیم، استقبال نمی کنند.
وی ادامه داد: در حــال حاضر دولت 
در حال تحویل دولت فعلی به دولت 
بعد است. دولت فعلی از طریق اوراق 
هزینه بســیاری از پروژه های عمرانی 

خود را تامین کرد، چنانکه برای سال 
۱۴۰۰ تا پایان سال ۱۴۰۳ حدود ۷۰۰ 
هزار میلیارد تومان اوراق به پیمانکاران 
داده اســت. لذا دولت بعدی باید یک 
چهارم تا یک پنجم بودجه سالیانه خود 
را صرف دیون مطالباتی کند که دولت 
قبلی خرج و هزینه کرده است.نماینده 
مردم فریمان، سرخس و بخش های 
احمدآباد و رضویه بــا تاکید بر مدیر 
بــودن رئیس جمهور آینــده تصریح 
کرد: بر فرض مثال دولت آینده بگوید 
ویرانه تحویل گرفتــم، لذا اگر رئیس 
جمهور ادعای مدیریــت دارد باید به 
صراحت اعــلام کند که دولتی با این 
مختصات و ویژگی ها تحویل می گیرم 
و ضمن اینکه بایــد دِین های دولت 
قبلی را پرداخت کنم، چنین برنامه ای 
را هــم دارم. اگر همین دولت در ادامه 
بگوید من این ویرانه را تحویل گرفتم 
امــا نمی گذارند کار کنــم، مردم این 

صحبت ها را نمی پذیرند.
قاضی زاده هاشمی شرایط فعلی جامعه 
را محصول ناکارآمــدی دولت فعلی 
خواند و گفت: در حال حاضر صف های 
مــرغ و روغن شــکل گرفته که این 
صف ها بازگو کننده ناکارآمدی دولت 
است، بنابراین دولت بعدی باید بگوید 
که برای جمع کردن این صف ها چه 

برنامه ای دارد.
وی تصریــح کرد: از نظــر اقتصادی 
در شــرایطی قرار داریم که معیشت و 
نان تبدیل به دغدغه اصلی مردم شده 
است. این شرایط لزوم برنامه ای عینی 
و قابل اجرا، را می رساند نه برنامه های 
رویایی که قابلیت اجرا ندارند. به عنوان 
مثال داوطلبین باید در مورد مســائلی 
نظیر تامین اجتماعی و بازنشستگان، 
برنامه های مشــخص و معینی داشته 
باشــند و کلی گویی نکنند، لذا مدیر و 
مدبر بودن ناظر به شرایط فعلی است 
و مردم تنــازع و درگیری رئیس قوه 

مجریه با سایر قوا را نمی پذیرند.
این نماینده مردم در مجلس شــورای 
اسلامی ادامه داد: نکته بعدی صداقت 
داوطلبیــن اســت. کمااینکه رئیس 
جمهور باید مرد میدان اجرا باشد چرا 
که رئیس قوه مجریه اســت و نباید 
به دنبال سیاســتگذاری های عمومی 

برود، بلکه باید مشکلات همه اقشار 
اعم از کولبر، کارگر، کارمند و غیره را 
درک کند. رئیس جمهور نمی تواند با 
نشستن در اتاق و پشت میز، کشور را 
مدیریت کند و این رفتار برای فردی 
که قرار اســت در مقام رئیس جمهور 
قرار بگیرد، پذیرفتنی نیســت. مردم 
رئیس جمهوری می خواهند که با نگاه 
صادقانــه و بدون تبعیض در کنار آنها 
کرد:  بیان  هاشــمی  باشد.قاضی زاده 
مــردم، دوران جنگ را که کشــور با 
بودجه 9 میلیارد تومان اداره می شــد، 
پشت سر گذاشتند، آنها از شکل گیری 
طبقه فراتر به نام رانتی، ویژه خوار و در 
مجموع از تبعیض استقبال نمی کنند. 
مردم از اینکه احساس کنند سختی ها 
برای آنها است و خوشی ها برای گروه 
دیگر، ناراضی هستند. رئیس جمهور 
باید خواهان عدالت اجتماعی باشــد 
کما اینکه بحث ارز ۴۲۰۰ تومانی که 
در مجلس مطرح شــد، هم بر همین 
اســاس بــود.وی در رابطــه با علت 
سردبودن فضای انتخابات، خاطرنشان 
کرد: یکــی از علل ســردی فضای 
انتخابات عملکرد دولت است. به این 
معنی که مردم هیچ همزاد پنداری با 
این دولت ندارند. لذا باید موج خدمت 
را به وجود آورد که مردم برای حضور 
در صحنه دلگرم شــوند.این نماینده 
مجلس در بخش پایانی ســخنانش 
یادآور شد: همانطور که ما در مجلس 
برای تصویب قانون منع به کارگیری 
بازنشستگان با مشــکلات عدیده ای 
مواجه شــدیم، اما جوانان مجلس آن 
را به تصویب رساندند و اجرایی شد و 
زمینه برای حضور نسل جدید فراهم 
شــد این اتفاق در دولــت با تصمیم 
جوانان و با روی کار آمدن دولتی که 
با نگاه به جوانان کشور برای مشارکت 
در حکمرانی و اداره دولت داشته باشد، 
فراهم شود. لذا راه همه مسیرها فقط 
از مســیر صندوق رأی است و نه راه 

دیگری.
نماینده مــردم فریمان، ســرخس و 
بخش های احمدآبــاد و رضویه ادامه 
داد: بنابرایــن جوانــان به جای اینکه 
تصور کنند در صورت قهر با صندوق 
رأی اتفاق دیگــری برای آنها خواهد 
افتاد، درست نیســت بلکه مشارکت 
و حضــور آگاهانه جوانــان می تواند 
انتخابات خردادماه را تغییر  سرنوشت 
دهد و تغییر از مســیر نسل جوان رخ 

خواهد داد.

خارجه  وزارت  سیاســی  معاون 
و مذاکره کننده ارشــد ایران در 
مذاکــرات وین، گفــت احتمال 
تمدید مهلت همکاری هسته ای 
المللی  بیــن  بــا آژانس  تهران 
انرژی اتمی بر ســر بازرسی ها 
ایران  از تاسیســات هســته ای 

وجود دارد.
عباس  سید  ایســنا،  گزارش  به 
عراقچی معاون وزیر امور خارجه 
ایران در گفت وگو با شبکه ژاپنی 
ان. اچ. کــی، دربــاره اینکه اگر 
هیچ پیشرفتی در مذاکرات وین 
در زمینه رفع تحریم های آمریکا 
و دیگر مســائل تا اواخر ماه مه 
انجام نشــود، ایران همکاری با 
آژانس بیــن المللی انرژی اتمی 
در زمینه بازرســی از تاسیسات 
هسته ای را قطع می کند یا خیر؟ 
گفت کــه ایران امیدوار اســت 
پیش رفت کافی حاصل شود تا 

نیازی به تمدید نباشد. 
بنــا بر اعلام این شــبکه ژاپنی 
عراقچی در عین حال افزود که 
اگر لازم باشــد، ایران در زمان 
بررسی خواهد  را  تمدید  مناسب 

کرد. 
آژانس  مدیرکل  گروسی  رافائل 
حدود  اتمی  انــرژی  بین المللی 
یک مــاه پیش گفته بود که اگر 
هیج توافقی میان امضا کنندگان 
توافق هسته ای تا ضرب الاجل 
برای  آژانــس  و  ایــران  توافق 
تداوم بازرسی ها در ایران انجام 
نشــود، لازم باشد آژانس درباره 
این مســئله با ایران گفت و گو 

می کند. 
ان. اچ. کــی می نویســد: گمان 
می شود که عراقچی و گروسی 

در دیدار روز پنج شــنبه شــان 
در مقــر آژانــس در وین درباره 
ایــن موضوع گفــت و گو کرده 
باشند. تحلیل گران معتقدند که 
ایــران ظاهرا می خواهد با حفظ 
موضع همکاری اش به مذاکرات 
دیپلماتیــک اولویت بدهد، چون 
متوقف کــردن بازرســی های 
هســته ای با محکومیت جهانی 

مواجه خواهد شد. 
به گزارش ایســنا، بنا بر مصوبه 
مجلس شــورای اسلامی در پی 
تحمیل تحریــم های اقتصادی 
کشــورهای  انفعال  و  آمریــکا 
اروپایی برای عادی سازی روابط 
اقتصادی با ایران، دولت موظف 
از  تا نظارت هــای فراتر  شــد 
پادمان از جمله اجرای داوطلبانه 
سند )پروتکل( الحاقی را متوقف 
کند. پــس از ابلاغ این مصوبه، 
ایران و آژانس طی رایزنی هایی 
اطلاعات  رســیدند  توافــق  به 
دســتگاه های نظارتی آژانس به 
مدت ســه ماه در ایران و خارج 
از دســترس آژانــس نگهداری 
شــود کــه در صــورت عمل 
طرف های برجام به تعهدات خود 
بازرسان آژانس می توانند به این 
اطلاعات دســت یابند و به کار 
خود در ایــران ادامه دهند و در 
غیر این صورت دسترسی به این 
داده ها دیگر ممکن نخواهد بود. 
در ایــن بازه زمانــی، مذاکرات 
کمیســیون مشــترک برجام با 
حضور آمریکا در وین در راستای 
احیای توافق هسته ای از طریق 
لغــو تحریــم هــای آمریکا و 
بازگشت ایران به اجرای تعهدات 
بوده  در جریان  داوطلبانــه اش 

است. 
یــا  مســتقیم  مذاکــرات 
نمایندگان  میان  غیرمســتقیمی 
نشــده  انجام  آمریکا  و  ایــران 
اســت و بررســی اقدامات لازم 
دوجانبه  بازگشــت  جهــات  در 
در  برجام  به  تهران-واشــنگتن 
مشترک  کمیسیون  کارگروه  دو 

برجام انجام می شود.

قاضی زاده هاشمی:

رئیس جمهور مرد میدان باشد
عراقچی: 

ممکن است ایران همکاری با 
بازرسان آژانس را تمدید کند
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رئیس جمهور گفت: گرچه در اســتان ها افت 
و خیزهایــی را در وضعیت کرونا می بینیم اما 
عمدتا در همه استان ها به پیک نهایی رسیدیم 
و این به معنای شیب نزولی پیک چهارم است.
به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاسلام حسن 
روحانی رئیس جمهور صبح امروز )شــنبه( در 
جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، ضمن تشکر 
از مردم ایران برای برگزاری مراسم شب های 
قدر با حفظ پروتکل های بهداشــتی، گفت: از 
مردم ایران برای برگزاری شب های قدر تشکر 
می کنم. برخی به صورت حضوری در مراسم 
شب قدر شرکت کردند؛ بر اساس گزارش های 

ما حداکثر پروتکل ها رعایت شد.
وی افزود: برخی دیگر نیــز از طریق صدا و 
سیما و سایر رسانه های جمعی در داخل منزل 
خود بهره مند شــدند. ان شاءالله خداوند از آنها 
قبول کند و ما هم از آنها تشکر و سپاسگزاری 
می کنیم، به خاطر اینکه اصول بهداشتی را به 

خوبی رعایت کردند.
رئیــس جمهور گفــت: همانطــور که مردم 
مستحضر هستند، در هفته گذشته، ما مواجه 
شدیم با موج چهارم فراگیری بیماری کرونا و 
این مسئله نیز به خوبی مشخص بود. این خیز 
یک خیز بســیار بلندی است که بیش از موج 

دوم و سوم خطرناک بود.
پیک چهارم نزولی شده است

روحانی همچنین اظهار داشــت: در گزارشی 
که ما دیروز دریافت کردیم، گرچه در استان ها 
همچنان افت و خیز را مشاهده می کنیم. اما 
می توانیم بگوییم در همه اســتان ها به پیک 

نهایی رسیدیم و مسیر نزولی آغاز شده است.
وی تاکید کرد: نکته بســیار مهمی که اینجا 
ذکر شد این است که، مبتلایان خیلی بیشتر 
از دوره های قبلی بودنــد، اما فوتی های این 
دوره و فوتی های دوره دوم و سوم برابر بودند. 
این نشــان دهنده مهارت مدافعین سلامت و 
کوشش و تلاش و فوق العاده آنها و همچنین 

مراعات خود مردم است.
رئیس جمهور با بیان اینکــه مردم با اصول 
بهداشتی آشــنا شــده اند، افزود: اگرچه ابتلا 
به بیماری، بســیار سخت است، اما مهم این 

است که فرد بعد از چند روز سختی و بیماری 
می تواند به سلامتی قبلی خود برگردد.

روحانی همچنین ضمن تشکر از همه مدافعین 
سلامت در سراسر کشور، گفت: همچنین از 
همه مجموعه های مدیریتی از جمله قرارگاه 
مرکزی در تهران، استانداری ها، بخشداری ها، 
دانشــگاه ها و روســای دانشــگاه های علوم 
پزشــکی، نیروهای مســلح از جمله نیروی 
انتظامی و همه آنهایی که دست به دست هم 
دادند و بر کسب و کارها نظارت کردند تشکر 

می کنیم.
وی افزود: اگر همه دست به دست هم نداده 
بودیم و این رنگ بندی ها در این چند هفته 
برای مناطق نارنجی و قرمز اجرا نشــده بود، 

حتماً امروز از موج چهارم خارج نشده بودیم.
رئیس جمهور اضافه کــرد: البته موج چهارم 
هنوز هم در ایران وجود دارد و چند هفته زمان 

خواهد برُد که از این موج خارج شویم.
نیازمند واردات واکسن خارجی 

هستیم
روحانی با اشاره به مساله واکسیناسیون، گفت: 
ما در این مقطع نیازمند آن هستیم که واکسن 
خارجی را وارد کنیم البته برخی از دوســتان 
در نوشــته های خود نوشتند که صبر کنید تا 

واکسن داخلی ما برسد؛ اینقدر عجله نکنید!
وی خطاب به آنهــا، تصریح کرد: این حرف 
دقیق نیست. همان جمله معروفی که می گوید 
»بهترین واکسن نخستین واکسن است« را 

باید استفاده کنیم.
رئیس جمهور با بیــان اینکه گروه اول یعنی 
مدافعان سلامت از واکســن استفاده کردند، 
اظهار داشت: واکسیناســیون گروه دوم آغاز 
شد و واکسینه کردن افراد بالای 8۰ سال در 
حال انجام است و امیدواریم در روزهای آینده 
به نهایت برســد تا گروه های بعدی را شروع 
کنیم و همچنین افرادی که دارای بیماری های 
زمینه ای هستند، بتوانیم آنها را واکسینه کنیم.

روحانــی تاکید کرد: در روزهــای آینده یک 
میلیــون دوز دیگر واکســن در اختیار ما قرار 
می گیرد، اوایل خرداد نیز 8 میلیون دوز دیگر به 
دست ما خواهد رسید و امیدواریم »کواکس« 

هم بتواند چند میلیــون دوز در این فاصله در 
اختیار ما قرار دهد تا آن ۱۳، ۱۴ میلیون نفری 
که در اولویت اول ما هســتند، در این دولت 

واکسینه شوند.
باید 70 درصد جمعیت را واکسینه 

کنیم
وی افزود: اگر این کار انجام شــود، آنگاه ما 
می توانیــم بگوییم که مرگ را مهار کرده ایم. 
البته برای مهار زنجیره انتقال باید ۷۰ درصد 
جمعیت را واکسینه کنیم باید بتوانیم تا تیرماه 
از این مراحل عبور کنیم تا بگوییم از نظر مرگ 
و میر این ویروس را مهار کردیم. ان شــاءالله 

دولت بعدی هم این کار را ادامه می دهد.
رئیس جمهور با بیان اینکه امیدواریم با کمک 
واکســن های داخلی که از تابستان وارد عمل 
می شوند، در شرایط بهتری قرار گیریم، افزود: 
البته واکسن پاستور که محصول مشترک با 
کوبا است، زودتر به دست مردم خواهد رسید و 
بقیه واکسن ها نیز به تدریج خواهند رسید و در 

اختیار مردم قرار خواهد گرفت.
روحانی با اشاره به انواع جهش یافته ویروس 
کرونا، گفت: امروز در جامعه مطرح می شود که 
این ویروس نوع انگلیسی است و نوع بدتر آن، 
هندی، برزیلی و آفریقایی و... آمده است، نباید 

ذهن مردم را مشوش کند.
وی با اشــاره به اینکه همه آنها یک ویروس 
هستند و درمان هم یکی است، افزود: ممکن 
است این ویروس موتاسیون )جهش( پیدا کند 
و حتی ممکن است در کشور ما نیز جهش یابد 
اما باید در رعایت پروتکل ها، شستن دست ها، 
و... حســاب  حذف ســفرهای غیرضروری 
شــده تر عمل کرد. مســیر همان است و ما 
مسیر دیگری نداریم.رئیس جمهور در تشریح 
وظایــف دولت برای مبارزه بــا این بیماری، 
گفت: آنچه که دولت باید انجام دهد، تجهیز 
بیمارستان ها از جمله امکانات، تامین اکسیژن، 
امکانات تشخیصی، تجهیز اتاق های »آی سی 
یو« و تامین دارو اســت. این کاری است که 
دولت می خواهد انجام دهد و به عهده او است 
که انجام دهد.روحانی با اشــاره به اینکه کار 
دیگر دولت تامین واکسن است، اظهار داشت: 

دولت موظف است این واکسن را با هر سختی 
بخرد و وارد کند. ما ۱۶ میلیون دوز واکسن از 
کواکس خریداری کردیم و ۱۰ میلیون واکسن 
اخیراً وارد کشور شده که مجموع واکسن های 
خریداری شــده، حدود ۳۰ میلیون دوز خواهد 
بود. این به غیر از واکسن های داخلی است. اما 

کشور نیازمند واکسن داخلی است.
وی گفت: ویروس کرونا نشان داد می تواند از 
اپیدمی خطرناک به پاندمی تبدیل شود. این 
ویروس نشــان داد که زود از بین نمی رود و 

جهش می یابد.
رئیــس جمهور با بیان اینکه کشــور باید به 
توانمندی های علمی و تجهیزات برای ساختن 
واکسن برســد، افزود: ۱۶ ماه است که با این 
ویروس مواجه شدیم و در این مدت ابتدا فکر 
نمی شد بعد هفت تا هشت ماه بشر بتواند به 

واکسنی برسد.
روحانی تاکید کرد: ممکن اســت این واکسن 
کامل نباشد و همه مراحل را طی نکرده باشد. 
تهیه واکسن در دنیا باید زمانی در حدود ۲ تا 
سه سال و حتی هفت تا هشت سال طی کند 
و در یک مورد، ۱8 ســال طول کشیده است. 
کار بزرگی انجام شــد و برخی مقررات حذف 
شد. این واکسن مفید و موثر است و می تواند 
جلوی مرگ و میر را بگیرد. اساس واکسن این 
اســت که بدن را برای مبارزه بهتر با ویروس 
آماده می کند.وی افزود: واکسن یک ویروس 
کشــته یا ناقص را وارد بــدن می کند و بدن 
شــروع به مبارزه با آن می کند. این توانمندی 
را بــدن پیدا می کند که بتواند یک آنتی بادی 

را ایجاد کند.
رئیس جمهور با بیان اینکه از هر واکســنی 
که مورد تایید بهداشــت جهانی قرار می گیرد 
اســتفاده می کنیم تا جامعه را در یک مسیر 

درست قرار دهد، افزود: البته کسی که واکسن 
می زند خود او یک نوع مصونیت پیدا می کند 
و باید مراقب باشــد، چون احتمال دارد ناقل 
بیماری باشــد، باید از اطرافیان خود مراقبت 

کند.
روحانی گفت: در ایران و سایر کشورها، مرگ 
و میر عمدتاً برای ۶۰ ســال بــه بالا یا افراد 
دارای بیماری زمینه ای است. بر این مبنا است 
که ما آنها را در اولویــت قرار دادیم. بنابراین 
اولویت ما کم کردن مرگ و میر است اما برای 
جلوگیری از انتقال باید کار بیشــتری انجام 
بگیرد. اگر بخواهیم زنجیره انتقال را بشکنیم 
واکسیناسیون باید توسعه پیدا کند و ۷۰ درصد 
مردم از این واکسن استفاده کنند تا بتوانیم از 

این مرحله عبور کنیم.
وی با بیان اینکه امیدواریم تا پایان امســال 
واکسیناســیون در ایران انجام شــود، افزود: 
بخشــی از آن در این دولــت و بخش دیگر 
در دولت آینده انجام می شــود و به نقطه ای 

می رسیم که مورد نظر همه است.
کرونا را دستمایه مسائل انتخابات 

نکنیم
رئیس جمهور همچنین با اشــاره به برگزاری 
انتخابات پیش رو نیز گفت: توصیه آخر من این 
است که مبارزه با کرونا و واکسیناسیون یک 
مســئله ملی، انسانی، اخلاقی است. خواهش 
می کنم هیچکس این داستان را دستمایه ای 
سیاسی برای مسایل حزبی و جناحی و یا برای 
انتخابات قرار ندهد. مخصوصاً اینکه شب های 

قدر گذشته است و همه توبه کردند.
وی گفت: همه باید دست به دست هم بدهیم 
تا زودتر از این ویروس خلاص شویم و خداوند 
توفیق دهد که انتخابات، باشکوه و با اخلاقی 

داشته باشیم که مورد نظر همه مردم است.

دشمن را با شکست های خفت 
بار روانه گورستان تاریخ می 

کنیم
سرلشــکر ســلامی با بیان اینکه اجــازه نمی دهیم 
دستاوردهای شــهیدان آسیب ببیند، گفت: دشمن را با 
شکست های خفت بار به گورستان تاریخ روانه می کنیم.
به گزارش ایســنا به نقل از سپاه نیوز، سردار سرلشکر 
پاسدار حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی در گفتگوی تلفنی برنامه سحرگاهی سیمای 
مازندران به مناســبت سالگرد شهادت مدافعان حرم در 
خان طومان ســوریه با بیان اینکه دشمنان ما افسرده، 
عاجز، ناتوان و ناکام هســتند، گفت: الحمدلله اسلام به 
برکت استقامت ، صبر، پایمردی ، وفاداری  و فداکاری ها 
در حال گسترش است.وی افزود: قلب اسلام به واسطه 
مردم محکم بوده و تکیه گاه ما نیز مردم هســتند و به 
ســربازی آنان افتخاری می کنیم و امیدواریم این لباس 
خدمت و جهاد را همواره بر تن داشــته باشیم.سرلشکر 
سلامی با بیان اینکه شهادت برای مردان خدا بزرگترین 
آرزوی است و جوانانی که به میدان نبرد می روند و شهید 
می شــوند به آرزوی خود می رسند، تصریح کرد: ایثار، 
گذشت، صبر و اجر اکبر مربوط به خانواده های شهیدان 
است زیرا این خانواده ها آرزوهای خود را بدرقه می کنند.
وی در ادامه تصریح کرد: اگر شــهیدان با شــهادت به 
آرزوی خود رســیدند، خانواده ها با بدرقه فرزندان خود، 
آرزوهای خود را فدا می کنند و این کار نیازمند گذشت، 
ایثار و ایمان قوی است.سرلشــکر سلامی با قدردانی از 
ایثار، استقامت و شکیبایی خانواده های معظم شهدا اظهار 
کرد : مردی که به جهاد می رود خداوند در خانه جانشین 
او است و اگر شهیدان در خان طومان به شهادت رسیدند 
و در عالم ملکوت روزی خور درگاه الهی شدند، خداوند 
متعال همدم خانواده های شــهیدان اســت.وی افزود: 
خداوند بهشــت را بر این خانواده ها ارزانی کرده اســت 
و خانه این شــهیدان دروازه ورود به بهشت است زیرا 
جهاد دری از درهای بهشــت به شمار می رود.سرلشکر 
سلامی در پایان با تاکید براینکه تا آخر پرچم را برافراشته 
نگه می داریم و اجازه نمی دهیم دســتاوردهای باشکوه 
شهیدان آسیب ببیند، گفت: به مقاومت ادامه می دهیم و 
ان شاءالله دشمن را با شکست های خفت بار به گورستان 

تاریخ روانه می کنیم.

اروپا: در مذاکرات احیای برجام 
ضرب الاجل وجود ندارد

نماینده اتحادیه اروپا در کمیســیون مشترک برجام در 
پیامی توییتری گفت که به باور او در پیشبرد مذاکرات 

احیای برجام، فوریتی احساس می شود.
به گزارش ایســنا، انریکه مورا، دبیرکل سرویس اقدام 
خارجی اتحادیه اروپا که ریاست جلسات اخیر کمیسیون 
مشــترک برجام را نیز بر عهده داشته است، در صفحه 
توییترش درباره آخرین جلسه کمیسیون مشترک برجام 
نوشت: چهارمین دور مذاکرات وین را برای احیای برجام 
آغاز کردیم. هیچ ضرب الاجلی وجود ندارد اما به عنوان 
هماهنگ کننده وجود فوریتی را احساس می کنم. گذر 
زمان به نفع ما نیست. خوشحالم که می بینم تمام هیئت 
هــا از جمله ایران  و آمریکا مــی گویند که آن ها هم 
چنین چیزی را احساس می کنند. اظهارات مورا در پی 
این مطرح می شــود که در هفته های اخیر، مذاکرات 
کمیسیون مشــترک برجام در راســتای احیای توافق 
هسته ای از طریق بازگشت دو جانبه تهران - واشنگتن 
به توافق هســته ای در وین برقرار بوده اســت. در این 
مذاکرات روند لغو تحریم ها علیه ایران از سوی آمریکا 
و اقدامات ایران برای بازگردانی اقدامات جبرانی هسته 
ای آن به حالت اولیه مورد بررسی قرار می گیرد. دولت 
آمریکا در ســال ۲۰۱8 از توافق هسته ای خارج شده و 
تحریم های متعددی را افزون بر بازگردانی تحریم های 

پیشین علیه ایران اعمال کرد

فرصت داوطلبان تائید صلاحیت 
نشده انتخابات مجلس برای 

ارائه شکایت
هیئت مرکزی نظارت بر انتخابات میان دوره ای مجلس 
یازدهــم با صدور اطلاعیه ای از فرصــت ۴ روزه برای 
داوطلبانی که صلاحیت شان توسط هیئت های اجرایی 

تائید نشده  است خبر داد.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، اطلاعیه شــماره ۴ هیأت 
مرکزی نظارت بر انتخابات اولین میاندوره ای یازدهمین 
دوره مجلس شــورای اسلامی صادر شد که متن آن به 

شرح زیر است:
»بسم الله الرحمن الرحیم«

اطلاعیه شماره ۴
اســتانهای: آذربایجان شــرقی، تهــران، کهگیلویه و 

بویراحمد، گیلان، مرکزی و همدان
بــه اطلاع آن دســته از داوطلبان محتــرم نمایندگی 
انتخابــات اولین میانــدوره ای یازدهمین دوره مجلس 
شــورای اســلامی که صلاحیت آنان مورد تأیید قرار 
نگرفته می رســاند:بر اســاس تبصرهای ۲، ۳ و ۴ ماده 
۵۲ قانون انتخابات مجلس شــورای اســلامی و ماده 
۳۴ آییــن نامه اجرایی آن، داوطلبــان مزبور می توانند 
جهت ارائه شــکایت خود ظرف مــدت ۴ روز از تاریخ 
۱9/۰۲/۱۴۰۰ الی ۲۲/۰۲/۱۴۰۰ از ســاعت ۰9:۰۰ الی 
۱۶:۰۰ به دفتر نظارت و بازرسی بر انتخابات کلیه مراکز 
استانها، شهرستان ها و یا به نشانی شهرری، میدان هادی 
ساعی، ابتدای خیابان شهید دهقان نیری مراجعه نموده 
و پس از دریافت و تکمیل فرم شکایت، مدارک خود را 
تحویل داده و رسید آن را دریافت نمایند. ضمناً داوطلبان 
می توانند از طریق آدرس اینترنتی ذیل شکایت خود را 

تنظیم و کد رهگیری دریافت نمایند.

انقلاب آیت الله  جبهه 
رئیسی را نقطه پرگار 

قرار دهند انتخابات  حماسه 
جمعیــت جانبازان انقلاب اســلامی تاکید کرد: 
جریان انقلاب اعم از شــورای ائتلاف و شورای 
وحدت، آیت الله رئیســی را بعنــوان نقطه پرگار 
حماســه انتخابات ۱۴۰۰، نامزد اصلی خود قرار 

دهند.
به گــزارش مهــر، جمعیت جانبــازان انقلاب 
اســلامی با صدور بیانیه ای از آیت الله رئیســی 
انتخابات  دوره  در ســیزدهمین  برای شــرکت 

ریاست جمهوری دعوت کرد.
متن این بیانیه به شرح زیر است:

الرحیم الرحمن  بسم الله 
آب زنید راه را ...

شــکوه حضور، حماســه انتخاب، خلــق امید، 
تحقــق تحــول و نمایش بصیــرت، وحدت و 
همدلی همه باورمندان به ایران قوی و ســربلند 
در #انتخابات ۱۴۰۰، شــب قدر عملیاتی شدن 
گام دوم جمعــه ۲8 خرداد پــای صندوق رای 

پیش روی ماست.
جمعیت جانبازان انقلاب اســلامی با رصد همه 
جانبه وضعیت کشــور، درک عمیق از انتظارات 
مردم و پاسخ به مطالبات برجای مانده، از همه 
تصمیم ســازان جریان انقلاب اعم از شــورای 
ائتلاف، شــورای وحدت، جبهه هــا، احزاب و 
تشــکل های موثر سیاســی، اجتماعی، اقشــار 
بانوان،  کارگــری،  دانشــجوئی،  دانشــگاهی، 
جوانــان، حوزه هــای دینی، بویــژه نامزدهای 
محتمل طیف نیروهای انقلاب دعوت بعمل می 
آورد با درک اهمیت موضوع اســتیصال آمریکا، 
انگلیس و رژیم صهیونیســتی و نفوذیهای فتنه 
اندیش غربگــرا و غرب پرســت داخلی، برای 
تهی کــردن جامعــه از حکمرانــی دینی و به 
انحراف بردن مکتب امامین انقلاب شــخصیت 
پر تــلاش، جــوان بــاور، اندیشــمند، تحول 
زمان  انقلابی، مردمی، دردآشــنا، مدیر  آفرین، 
شــناس و عدالتخواه حضرت آیت الله رئیســی 
را بعنوان نقطه پرگار حماســه انتخابات ۱۴۰۰ 
نامزد اصلی خود قــرار دهند و دیگر نامزدهای 
طیف نیروهای انقلاب بــا درک نقش تاریخی 
خــود در ایجاد همدلــی در حرکتی هماهنگ و 
هوشــمندانه یاریگــر حضور ایشــان در فرآیند 
انتخابــات و تکمیــل ظرفیت هــای تخصصی 
کابینه دولت ســیزدهم باشند و پرچم شکوهمند 

وحدت ملت را به اهتزاز در آورند.
جمعیــت جانبازان انقلاب اســلامی شــمارش 
معکوس روزها، ســاعت ها و لحظه های دلنشین 
رسیدن به آغاز ثبت نام نامزدها را دنبال می کند 
تا در حلقه ای از نخبگان و پیشکسوتان ایثارگر، 
آزاده و جانباز، آیت الله رئیســی را برای ثبت نام 

کنند. مشایعت 

می توانیم در شوراها وحدت 
کنیم

عضــو شــورای وحــدت اعــلام کــرد: طبق 
گزارشاتی که داریم تا امروز در بعضی استان ها، 
شــورای وحدت و ائتلاف در انتخابات شوراها، 

توانســته اند به لیست واحدی دست پیدا کنند.
حجت الاســلام محمد حسین موسی پور عضو 
شــورای وحدت در گفتگــو با خبرنــگار مهر، 
ارائه فهرســت شورای  اینکه  ضمن اشــاره به 
شهر در حال بررســی است، گفت: پیش از این 
هم اعلام شــده بود که در شــورای وحدت بر 
اساس ۴ محور اصلی و ۲۵ شاخص تعیین شده، 
صلاحیت ها بررســی می شــود و در مرحله اول 
رزومــه و صلاحیت ۳۰۰ نفر بر اســاس همین 
شــاخص ها بررسی شــد و بعد از آن طی چند 

مرحله، به یک فهرست ۴۲ نفره رسیده ایم.
وی درباره اینکه برای ایجاد وحدت و جلوگیری 
از ارائه لیســت های مختلف شــوراها از جانب 
انجام شده  اقداماتی  ارزشــی  انقلابی و  جریان 
اســت، افزود: تمایل در دو طرف برای وحدت 
وجــود دارد و رایزنی هایی آغاز خواهد شــد که 
امیدواریم به نتیجه برســد. ما از وحدت و ارائه 
ائتلاف استقبال  با شــورای  یک لیســت واحد 
اما هنوز رایزنی ها شروع نشده است. می کنیم، 

عضو شــورای وحدت تصریح کــرد: به صورت 
کلــی ارتباطاتــی در جهت ایجــاد وحدت بین 
شورای وحدت و ائتلاف وجود دارد و می توانیم 
بــه یک وحــدت در ســاختار و یــا حداقل در 
و  ریاســت جمهوری  کاندیداهــای  مصادیــق 

برسیم. شورای شهر 
موسی پور با تاکید بر اینکه ارتباطات، رایزنی ها 
و برنامه ریزی هایی بــرای وحدت و همگرایی 
میان دو شــورا وجود دارد، بیان کرد: امیدواریم 

این وحدت به زودی تحقق پیدا کند.
وی با بیان اینکه شــورای وحــدت برای تمام 
انتخابات شــوراهای  شــهرهای کشــور برای 
اســلامی، فهرســت انتخاباتــی در چارچــوب 
شــاخص های مشخص شده ارائه خواهد داد که 
توجه ویژه به جوانان و بانوان خواهیم داشــت، 
اعلام کرد: طبق گزارشــاتی که داریم تا امروز 
در بعضی اســتان ها، شــورای وحدت و شورای 
ائتلاف توانســته اند به لیست واحدی دست پیدا 

کنند.

اخباراخبار

پیک چهارم نزولی شده است
روحانی در ستاد ملی کرونا:

 »هفت تپه«
 به بیت المال 
بازگشت

به زودی حجم قابل 
توجهی از واکسن 
کرونا چینی وارد 
کشور می شود

رئیس دیوان محاسبات کشور نوشت: طبق وعده داده شده، شرکت کشت 
و صنعت »هفت تپه« به بیت المال بازگشت.

مهرداد بذرپاش در حســاب کاربری خود در توئیتر، نوشت: همان طور که 
وعده داده بودیم با پیگیری دیوان محاســبات و همراهی دستگاه قضایی، 
ماجرای فســخ واگذاری شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه به نتیجه 
رســید و این شرکت به بیت المال بازگشت.وی در پایان مطلب خود آورده 

است: به کارگران زحمتکش هفت تپه تبریک می گویم.

متعاقب ملاقات محمد جواد ظریف با همتای چینی و توافقات اولیه، به زودی حجم قابل 
توجهی از واکسن کرونا چینی وارد کشور می شود.به گزارش ایسنا ، بر اساس اخبار موثق 
دریافتی، متعاقب ملاقات محمد جــواد ظریف با همتای چینی و توافقات اولیه صورت 
گرفته در آن ملاقات  و تلاش های وزارت امور خارجه، علاوه بر یک میلیون دوز واکسنی  
که هفته گذشته از چین وارد شد، به زودی حجم قابل توجهی از واکسن کرونا وارد کشور 
می شــود. بدیهی است واردات این حجم از واکسن که طبعا باید الزامات فنی آن مانند 
منابع مالی و ... فراهم بشود، صرفا بر اساس روابط ویژه سیاسی میان یران با چین و روابط 

محترمانه شخصی مقامات ارشد دیپلماتیک قابل تامین است.

درحالی امروز خرید و فروش خودرو در بازار رسمی 
آغاز شــده اســت که بازار معاملات کساد است و 
همه در انتظار کاهش بیشــتر قیمت هستند. در این 
وضعیت شــورای رقابت وکیل مدافع خودروسازان 

شده و افزایش قیمت را مصوب کرده است.
امروز پس از ســه هفته تعطیلی بازار رسمی خرید 
و فروش خــودرو آغاز به کار کرده اســت اما روند 
کاهشــی قیمت ارز  عاملی شــده تا همه خوشبین 
به کاهش قیمتها باشــند و تمایلی به خرید خودرو 

در بازار نباشد. 
این درحالیست که شورای رقابت هفته گذشته مجوز 
افزایش قیمت خودرو را صادر کرده بود و براســاس 
آن خودورسازان می توانند تا حدود 9 درصد افزایش 
قیمــت را در محصــولات خود اعمــال کنند. این 
مصوبه شورای رقابت که به نفع خودروسازان صادر 
شده اســت، مورد انتقاد بسیاری از کارشناسان قرار 

گرفت.
هرچند این مصوبه هنوز توســط خودروسازان اجرا 
نشــده است اما روند کاهشی نرخ ارز عاملی شده تا 

دست از خرید بکشند تا شاید در آینده بازار به ثبات 
قیمتی دست پیدا کند.

در اولیــن روز فعالیت نمایشــگاه های خودرو هنوز 
خرید و فروشــی انجام نشــده و به نوعی معاملات 
صفر اســت. در بازار امروز خریــد و فروش خودرو 
ســمند ال ایکس ۱8۳ میلیون تومان، ســمند ای 
اف ســون ۲۱۱ میلیون تومان، پژو ۴۰۵ به قیمت 
۲۰۶ میلیون تومان، پژو پارس تویوفایو ۲۵۴ میلیون 
تومان، پژو پارس ســال ۲۱9 میلیــون تومان، پژو 
۲۰۶ تیپ دو ۱98 میلیون تومان، پژو ۲۰۶ تیپ پنج 
۲۶۵ میلیون تومان، دنا پلاس ۳۱۰ میلیون تومان، 
پراید ۱۵۱ با قیمت ۱۲۲ میلیون تومان، ساینا ۱۴۰ 
میلیون تومامن تیبــادو ۱۳۲ میلیون تومان، کویک 
دنــده ای آر ۱۵۳ میلیون تومــان، رانا پلاس ۲۲۳ 

میلیون تومان به فروش می رسد.
البته تعطیلی مراکز شــماره گــذاری خودرو نیز بر 
کســادی بازار اضافه کرده اســت امــا در مجموع 
بررسی قیمتها نشان از آن دارد که مردم به کاهش 
قیمت ها امیدوار بــوده و به همین دلیل تمایلی به 

خرید خودرو ندارند.
مصوبه شورای رقابت باید لغو شود

عضو هیات رئیســه کمیســیون صنایــع و معادن 
مجلس از ورود این کمیســیون به موضوع افزایش 
قیمت خودرو در شــورای رقابت خبــر داد و گفت: 

شورای رقابت باید در تصمیمش تجدیدنظر کند.
مصطفی رضاحسینی قطب آبادی با انتقاد از تصمیم 
شــورای رقابت مبنی بر افزایــش قیمت خودرو در 
کارخانه، گفت: متاسفانه در مسائل اقتصادی کشور 
نظم و نســق خاصی دیده نمی شود، زیرا در شرایط 
کنونی با توجه به اینکه مردم از نظر اقتصادی و به 
دلیل شیوع ویروس کرونا تحت فشار بوده و بسیاری 
از کســب و کار ها به تعطیلی کشیده شده، افزایش 
قیمت خودرو در کارخانه محلی از اعراب نداشــته و 
منطقی نیســت.نماینده مردم شهر بابک در مجلس 
شورای اســلامی افزایش قیمت خودرو در شورای 
رقابت را اقدامی غیرکارشناسی توصیف کرد و افزود: 
این گرانی نه تنها موجب شــوک به بازار می شــود 

بلکه بر سایر کالا ها نیز اثرگذار است.

وی اضافه کرد: ســیر نزولی نــرخ ارز در ماه های 
گذشته، مذاکرات وین و کاهش فاصله قیمت خودرو 
در کارخانه و بازار و... بیانگر ضرورت کاهش قیمت 
چهارچرخ ها است در حالیکه شورای رقابت به جای 

کاهش بهای خودرو، قیمت ها را افزایش داد.
این نماینده مــردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه 
به نظر می رســد برخی دوســت ندارند در جامعه و 
بین مردم آســایش و رفاه برقرار شــود، ادامه داد: 
شــورای رقابت باید در تصمیمش تجدیدنظر کند، 
باید مشــخص شــود این شــورا بر چه اساسی به 

خودروسازان اجازه افزایش قیمت داده است.
عضو هیات رئیســه کمیســیون صنایــع و معادن 
مجلس به خانــه ملت گفت: کمیســیون صنایع و 
معــادن مجلس به موضوع افزایــش قیمت خودرو 
ورود می کند و خواســتار ارائــه توضیحات لازم از 
سوی رئیس و اعضای این شورا خواهد بود؛ هرچند 
این افراد برای تصمیمات خود بهانه تراشی می کنند، 
اما مجلس نسبت به این موضوع عکس العمل نشان 

می دهد.

ســخنگوی شــورای نگهبان با بیــان اینکه گفت: 
آنهایی که قبلا یکی دو نوبت صلاحیت شــان تائید 
نشــده را دوباره بررســی می کنیم اما نتیجه همان 

می شود.
به گــزارش خبرنگار مهــر، عباســعلی کدخدایی 
سخنگوی شــورای نگهبان در برنامه بدون تعارف 
با اشاره به گمانه زنی ها درباره احراز صلاحیت شدن 
یا نشــدن کاندیداهــا اظهار کرد: مــا خودمان هم 
نمی دانیم که چه کسانی در نهایت احراز صلاحیت 
می شوند. هیچکدام از اعضای شورای نگهبان مطلع 

نیستند که نتیجه نهایی چه خواهد شد.
کدخدایی گفت: ما هنوز بحث جدی راجع به بررسی 
صلاحیت ها نداشتیم. بیشتر بحث ها درباره مقدمات 
و تعداد افراد است. هیچ سقفی برای تعداد کاندیداها 

وجود ندارد.
وی افــزود: گاهی اوقات می گویند صداوســیما از 
شورای نگهبان خواسته است که تعداد صندلی ها را 
بگویــد زیرا ما می خواهیم برای مناظرات صندلی ها 
را بچینیم درحالی که اصلا چنین بحث هایی نیست.

سخنگوی شورای نگهبان گفت: از الان تلفن من و 
برخی از اعضای شورای نگهبان از دریافت پیامک و 
تماس ها راحت نیست. عده ای مثلا مطالبه می کنند 

که فلانی باید تائید یا فلانی باید رد شــود اما ما که 
اینجا نشســته ایم باید آنچه را قانون مشخص کرده 
اســت را رعایت کنیم و نمی توانیم براساس نظرات 
و درخواست ها نظر بدهیم. آنچه برای مدنظر است، 
مســتندات در پرونده و شرایطی است که در قانون 

آمده است.
کدخدایــی اظهار کرد: رویه شــورای نگهبان برای 
بررسی صلاحیت افراد، سوابق شخص است و هیچ 
نگاه حزبی و گروهی نمی تواند داشته باشد زیرا اصلا 

چنین چیزی در قانون نیامده است.
وی در پاسخ به این ســوال که آیا شورای نگهبان 
برنامه کاندیداها را بررســی خواهد کرد؟ گفت: در 
سال 9۶ و بعد از ابلاغ سیاست های کلی انتخابات، 
شــورای نگهبان یــک مصوبــه ای دارد و یکی از 
نکاتی که در آن مصوبه ذکر شده است این بود که 
افراد بتوانند یک برنامه ای را ارائه کنند. کســی که 
می خواهد وارد این میدان بزرگ اجرایی شــود، باید 

معلوم شود که چه می خواهد بکند.
ســخنگوی شــورای نگهبان تاکید کرد: ما گاهی 
اوقات در تبلیغات انتخاباتی می شنویم که مطالبی را 
مطرح می کنند که یا در توان آنها نیست یا غیرواقعی 
است و یا به تعبیر مقام معظم رهبری فریبنده است. 
این هــا اغوا کردن مردم اســت. بنابراین تصمیم بر 

این شد که شورای نگهبان از کاندیداها دعوت کند 
و برنامه را بررسی کند. دنبال این هستیم که در این 

دوره این کار انجام شود.
کدخدایی گفت: بررسی برنامه ها برای این است که 

توانمندی کاندیداها را اجمالا بتوانیم احراز کنیم.
وی با بیان اینکه ضمانــت اجرایی این برنامه ها با 
شورای نگهبان نیست گفت: من جایی عرض کردم 
که ما واقعا نمی توانیم محصولاتمان را گارانتی کنیم 
زیرا بعد از اینکه انتخابات تمام می شــود، هیچگونه 

ابزار دقیق یا موثر نظارتی تا ۴ سال بعد نداریم.
سخنگوی شورای نگهبان به اصلاح قانون انتخابات 
اشاره کرد و گفت: متاسفانه هر زمان که در مجلس 
مسیر اصلاح آغاز می شود، مشکلاتی بوجود می آید 

که از آن هدف اولیه خارج می شود.
کداخدایی با اشــاره به مصوبه اخیر شورای نگهبان 
اظهار کرد: برای ثبت نام ها یک شرایط جزئی  درنظر 
گرفته شده اســت یعنی اگر کسی می خواهد برای 
انتخابات ریاســت جمهوری بیاید، دیگر ۴۰ ســال 
پیش نیســت که بگوئیم ســواد خواندن و نوشتن 

داشته باشد کافی است.
کدخدایــی گفــت: در این مصوبــه حداقل مدرک 
تحصیلی کارشناسی ارشد درنظر گرفته شده است و 
همچنین داوطلب ریاست جمهوری باید یک سابقه 

اجرایی مثل پست های وزارت، روسای قوا و معاونین 
روسای سه قوه به مدت حداقل ۴ سال داشته باشد.

وی افــزود: در این مصوبه، آنچه قانون به دنبال آن 
بود ولی موفق نشــد را ما به گونــه ای دیگر تعیین 
کردیم.ســخنگوی شــورای نگهبان تاکید کرد: در 
این مصوبه، شرایط سنی برای ثبت نام در انتخابات 
ریاســت جمهوری حداقل ۴۰ و حداکثر ۷۵ ســال 
ذکر شــده اســت.کدخدایی گفت: نظامی ها در هر 
دوره ای می توانســتند در انتخابات شرکت کنند اما 
در این مصوبه آمده که درجات یا جایگاه های بالای 

سرلشگری امکان ثبت نام دارند.
وی در پاســخ به این ســوال کــه آنهایی که قبلا 
صلاحیتشان احراز نشــده می توانند برای انتخابات 
ثبت نام کنند؟ گفت: ما قانونا این افراد را نمی توانیم 
از ثبت نام منع کنیم ولی خب هزینه ای برای وزارت 
کشــور و دوستان اجرایی خواهد بود. از طرف دیگر 
ما باید دوباره بررسی کنیم و نتیجه همان می شود.

سخنگوی شورای نگهبان گفت: اگر کسی وضعیت 
خودش را می داند و قبلا یکی دو نوبت صلاحیتش 

تائید نشده است، پس چرا مجددا می آید؟
کدخدایی گفت: ما مواردی داشــتیم که کسانی که 
بیشتر با شورای نگهبان هم همراه بودند، عذرشان 

را خواستیم، اتفاقا از دست ما هم ناراحت شدند.

بازار خودرو در انتظار کاهش بیشتر قیمت

شورای رقابت از مصوبه گرانی عقب نشینی می کند؟

کدخدایی:

کسانی که قبلا صلاحیت شان تائید نشده، در انتخابات ثبت نام نکنند
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مبلــغ وام ازدواج بــه ۷۰میلیون تومان 
افزایش یافت. خبری که قبل از ســال 
جدید منتشر شد. در پی این خبر بانک 
مرکــزی به همه بانک ها ابلاغ کرد در 
پرداخــت این وام همراهــی لازم را با 
متقاضیان داشته باشند. اما عمل به این 

ابلاغ به راحتی انتشار آن نبوده است.
به گزارش پــول نیوز، ابــلاغ وام ۷۰ 
میلیونی ازدواج، در یازدهم اردیبهشــت 
ســال جاری توســط بانک مرکزی به 
کلیــه بانک ها برای پرداخت به هریک 
از زوجین انجام شــد. ابلاغی که در پی 
تصویــب پرداخت ایــن وام در مجلس 
شورای اسلامی در دوماه گذشته انجام 

شده است.
این وام برای تشویق جوانان به ازدواج 
اگر داماد زیر ۲۵ سال و عروس زیر ۲۳ 
سال داشته باشند به مبلغ ۱۰۰ میلیون 
تومان برای هریک از آنها افزایش می 

یابد.
هرچند که با توجه به شرایط اقتصادی 
کنونی و رشــد بی ســابقه قیمت ها در 
زمینه مسکن، تهیه جهیزیه و ... باز هم 
این رقم از وام ازدواج کافی نیست، اما با 
این حال می تواند برخی گره های مسیر 

تشکیل خانواده را باز کند.
بــا افزایش یافتــن مبلــغ وام ازدواج، 
بســیاری از جوانان در آســتانه ازدواج 
برای دریافــت این رقم اقدام و بر روی 

آن برنامه ریزی کردند.
حال با جستجویی در اینترنت، مشاهده 
کردیم که ســایت های واســطی هم 
سروکله شان پیدا شده است. این سایت 
ها که مبلغی حــدود ۴۰ هزار تومان را 
بــرای ثبت نام وام در نظــر گرفته اند، 
از زوجیــن متقاضی وام می خواهند که 
عملیات ثبت نام و بررســی مدت زمان 
انتظــار بــرای دریافــت وام را به آنها 
بسپارند. این در حالی است که بانک ها 
بارهــا اعلام کرده اند که ثبت نام وام و 
پرداخت را خودشان مستقیم انجام می 

دهند.
اگر دریافت وام به همین مبلغ ۴۰هزار 
تومان ختم می شــد و وام به دســت 
زوجین می رســید باز حرفــی نبود اما؛ 
در این بین دلالی کثیفی در حال انجام 
است که با زدو بند با بانک ها و دریافت 
پورسانت قابل توجه از مبلغ وام توسط 

این سایت ها و گاها برخی آگهی های 
نشر داده شده در اینترنت و بر در و دیوار 
شهر، می خواهند سودی به جیب زده و 

از این بساط شلوغ، سهمی بگیرند.
ناگفته پیداســت که مشکلات دریافت 
وام و تهیه ضامن های معتبر و ضمانت 
های ســفت و ســخت، به ایــن گونه 
شــرایط دلالی، دامن مــی زند و حال 
ســوال این اســت اگر قرار است وامی 
داده شود و شرایطی هم از طرف بانک 
مرکزی ابلاغ می شود بازی بانک های 

تابعه با مشتریانشان از چه بابت است؟
آنچه در ادامه می خوانید تجربیات مردم 

برای دریافت وام ازدواج است.
» مــن خودم بازنشســته ام. ضمانتم را 
برای پســرم قبول نکردند و لیست۴۰۰ 
نفــر رو نشــانم داد که این ها قســط 

نداده اند و…«
»چــرا این وام اینقدر دردســر شــده؟ 
بانک ملــی میرم میگه هــر کدوام ۲ 
ضامن میخواد. صادرات میرم همینجور 

ملت میرم همیــن حرف رو میزنه. ولی 
بانک مســکن یا کشاورزی رفتم میگه 
۱ ضامــن میخواد  .اخه مــن که اصلا 
کارمند یا بازنشسته ندارم باید چه کنم؟ 
بعدش هر بانکی رفتم میگه حرف دولت 
هیچ ارزشــی نداره که یارانه بیارم برای 
وثیقه.«»من ۱۱اردیبهشــت 99 بعد از 
هفت خوان وامم رو گرفتم. ۵ســال پیر 
شدم تا گرفتم از بانک ملی. سه ضامن 
هرکدام دو کسرحقوق جمعا هفتا کسر 

بردم بعدم جمعا 9۶ میلیون دادن«
» از سال گذشــته مرداد ماه برای وام 
ثبت نام کردیم. نزدیک به یک سال در 
نوبت دهی بانک شــهر هستیم خبری 
نشــده. برای اینکه بگن ملــت ببینید 
داریــم کارمی کنیم اینــا رو میگن ولی 
میدونیم کاری می کنند که فقط سرکار 
بذارند ملت رو.«»منم زیر ۲۳ سال سن 
دارم الان 9ماهه عقد کردم. 8 ماهه که 
از طرف بانک سپه منتظر پیامک بودم 
و اتفاقی نیفتــاد و حذف کردم. این ماه 

بانک تجارت نوشــتم یک روزه پیامش 
اومد اما چه فایده رئیس شــعبه پاشو تو 
یه کفش کرد که من و همسرم هرکدام 
جدا ۲تا ضااااامن کارمند داشــته باشیم. 
مجبــور شــدیم درخواســتمون حذف 

کنیم.«
مشکلات زوجین

زوجی که درصدد اخذ وام هستند درباره 
مشکلاتشــان به ما چنیــن گفتند: »به 
ما گفتند ضامن بایــد حتما مالک خانه 
باشــد و همچنین فیش حقوقی او باید 
بالای ۴ میلیون باشد که متاسفانه پیدا 
کــردن چنین ضامنی بــرای ما ممکن 
نیســت ما به دلیل صف های طولانی 
در بانک های دولتی به بانک خصوصی 
مراجعه کردیم. البته شــرایط آنان برای 
ضامن سخت تر اســت. برای هر کدام 
از زوجیــن یک ضامن نیاز اســت. این 
بانــک وام دهنده حقوق  از  باید  ضامن 
بگیردیایک حســاب جاری فعال در آن 
بانک داشته باشد یا این که جواز کسب 

داشته باشد.«
زوج دیگر می گویند: »ما مدت هاســت 
که منتظر دریافت وام هستیم. با اینکه 
برای پیــدا کردن ضامــن خیلی اذیت 
شــدیم، زیرا ضامن های ما در شهر ما 
نبودند و ما مجبور شدیم که ضامن های 
خود را عــوض کنیم. انگار باید بیخیال 

دریافت وام شویم.«
آقای احمدی که تازه زندگی مشــترک 
را شــروع کرده اســت به ما می گوید: 
»درواقــع این وام کمکــی به ما نکرد، 
زیرا بــا توجه به نرخ تــورم این مبالغ 
از  بســیار کمی  درصــد  پاســخگوی 

مشکلات زوجین هستند.«
اینگونه  کاربــری در فضای مجــازی 
نوشــت: »به یک عدد ضامن با فیش 
کسر از حقوق و چک صیاد معتبر، بدون 
سابقه چک برگشتی و قسط عقب افتاده 

جهت دریافت وام ازدواج نیازمندیم!«
*ازدواج و طلاق های صوری

در سالهای گذشــته در رسانه ها بارها 
به این مساله پرداخت شد که طمع وام 
ازدواج می تواند بسیاری از افراد را برای 
ازدواج های مجدد صوری و فروش وام 
ترغیب نماید. مسئولان در راهکار این 
مشــکل اعلام کردند که به هر یک از 
زوجین فقط یک بار تســهیلات ازدواج 

داده می شود.
با این حال شــرایط اقتصادی کشــور 
و نبــود آینــده ای روشــن از وضعیت 
اقتصادی کشــورمان، ســبب شده تا با 
وجود پیدا کــردن ضامن های معتبر و 
رســمی، بانک ها با کش و قوس های 
فراوان و بردن و آوردن های پیاپی، هم 
وام گیرنده را از وام گرفتن خسته کرده 
و هم خودشــان در ادامه این مسیر ان 

قلت های فراوان بیاورند.
از  ازدواج مشــکلی  وام  اســت  قــرار 
مشکلات زوجین را حل نماید نه اینکه 
آنها را در اضطراب وام و بدهی قرار داده 
ودر ابتدای زندگی آنها را از مشــکلات 

زندگی تاهلی بترساند.
در پایان تقاضای ما از مسئولین تصویب 
کننده، ابلاغ کننده و هم پرداخت کننده 
این است، اگر این تسهیلات، وام ازدواج 
و برای تشویق به جوانان در نظر گرفته 
شده اســت، درست و حسابی اجرایی و 

البته نظارت شود!

اشخاص حقیقی فاقد دسته چک 
می توانند چک موردی بگیرند

ســخنگوی اجرای قانون جدید چک توصیحاتی را 
درخصوص چک موردی ارائه کرد.

به گزارش ایسنا، آمنه نادعلی زاده اظهار کرد: بخشنامه 
چک موردی چند روزی اســت که ابلاغ شده و قرار 
است که از ابتدای مرداد ماه سال جاری اجرایی شود. 
وی افزود: افرادی هستند که تمایل به دریافت دسته 
چک ندارند، اما ممکن اســت نیازی داشته باشند که 
برخی تعهداتشــان را با چک پرداخت کنند؛ لذا این 

اشخاص می توانند از چک موردی استفاده کنند. 
به گفته نادعلی زاده، چک موردی فقط به شــخص 

حقیقی تخصیص پیدا می کند. 
سخنگوی اجرای قانون جدید چک که در یک برنامه 
تلویزیونی سخت می گفت، اظهار کرد: برای دریافت 
این چک، لازم است اشخاص حقیقی حساب جاری 
نزد بانک خود داشته باشند و از محل حساب جاری 

چک موردی دریافت کنند. 
وی ادامه داد: اشــخاص حقیقی می توانند در هر بار 
تقاضا دو فقره چک موردی دریافت کنند، اما ســقف 
دریافت »چک موردی« پنج فقره چک در سال است. 
نادعلــی زاده اظهار کرد: تخصیــص چک موردی 
مشــابه چک عادی است و اهلیت سنجی درباره آن 
انجام می شود. بدین معناکه فرد سابقه چک برگشتی 
رفع ســوء اثر نشده نداشته باشــد و محرومیت ها و 
محکومیت های قضایی به این فرد مترتب نشده باشد 
و در صورتی که پیش از این نیز چک موردی دریافت 

کرده است تعهدات خود را ایفا کرده باشد. 
او افزود: اگر چک موردی برگشت بخورد، قطعاً مشابه 
چک عادی مشمول محرومیت های ماده )۵( قانون 
می شود. براین اساس دسته چک جدید به فرد اعطا 
نمی شود، امکان ثبت چک ندارد و سایر محرومیت ها 
و محکومیت های مربوطه برای فرد اعمال می شود. 

وی درباره  چک موردی نیز گفت: مشابه چک عادی، 
فرد باید به ســامانه صیاد مراجعــه کند و اطلاعات 
مربوط به »تاریــخ«، »مبلغ« و »اطلاعات هویتی« 
را ثبت کند و برگه چک به گیرنده تحویل شــود و 
گیرنده چک نیز مشابه چک عادی با مراجعه به سامانه 
صیاد مراتب تأیید خود را در سامانه صیاد اعلام کند. 
وجه افتراق چک موردی و عادی این است که چک 
موردی قابل انتقال به غیر نیست. بدین معنا که چک 
موردی در وجه شخص معین صادر شده و قابل انتقال 

به شخص دیگر نیست.

کرونا هم زورش به باجه های 
عوارضی  آزادراه ها نرسید

بــا وجود مصوبات و ابلاغیه های مختلف از ســوی 
دولت و ستاد ملی مقابله با کرونا مبنی بر الکترونیکی 
شدن عوارض آزادراهی، تنها ۳۰ درصد آزادراه های 
کشور ایستگاه های عوارضی خودشان را جمع کرده 

و تعرفه ها را الکترونیکی از مردم می گیرند.
به گزارش ایســنا، با احتساب آزادراه های تازه افتتاح 
شده اخیر شــامل آزادراه شــرق اصفهان، همت-

کــرج، تبریز-ارومیــه، غدیر و فاز نخســت آزادراه 
تهران-شــمال، ۲۷ محور آزادراهی در کشور وجود 
دارد کــه از این تعداد، دریافت عــوارض تنها در 8 
کرج-قزوین،  تهران-ســاوه،  تهران-قــم،  آزادراه 
قزوین-زنجان، همت-کــرج، قطعه چهار ارومیه-

تبریز، شــرق اصفهــان و بندرعبــاس –رجایی به 
صورت الکترونیکی است و بقیه محورهای موجود، 
عوارض به صورت دستی از مردم دریافت می شوند و 

همچنان ایستگاه های عوارضی پابرجا هستند.
جالب اینکه محورهــای آزادراهی جدید هم که با 
وعده الکترونیکی شــدن عوارض اخبارشان منتشر 
شــد، آخر کار به عوارض دســتی و عوارضی های 
متعــدد روی آوردنــد و از اجرای طرحــی که با 
دســتور و مصوبات بســیار اجباری شده است، سر 
باز زدند. البته دلیل این مســئله به گفته بسیاری از 
ســرمایه گذاران این است که مردم و رانندگانی که 
از آزادراه ها عبور می کنند با وجود تعیین مهلت یک 
هفته ای، عوارض شان را پرداخت نمی کنند و همین 
مساله بازگشــت سرمایه را برای ســرمایه گذاران 
ســخت کرده اســت و از ســوی دیگر محورهای 
مختلف آزادراهــی نیاز به نگهداری و بازســازی 
دارند که هزینه های آن نیز از محل همین عوارض 
بدست می آید.اما مسئله ای که در این زمینه وجود 
دارد این اســت که در پی شــیوع ویروس کرونا و 
گســترش آن در کشور بارها ســتاد ملی مقابله با 
کرونا و دولت، الکترونیکی شدن عوارض آزادراهی 
را مانند دیگر پرداخت های مردم تکلیف کرده اند و 
مقرر شــد تا این طرح تا پایان سال گذشته اجرایی 
شود و در سال ۱۴۰۰ همه عوارضی ها جمع شوند و 
جای خودشان را به دوربین های ثبت پلاک بدهند 
اما ایــن اتفاق نیافتاد.چرا که بــه گفته محمد پور 
تیموری - مدیر کل دفتــر نظارت بر بهره برداری 
از آزادراه هــای ســازمان راهــداری و حمل ونقل 
جاده ای کشــور - عوارض آزادراهی تا پایان سال 
گذشته باید الکترونیکی می شدند.وی دی ماه سال 
گذشته درباره الکترونیکی شدن عوارض آزادراهی 
به ایســنا گفته بود: کمکی که به ســرمایه گذاران 
کرده ایم این اســت که در پی مصوبه ســتاد ملی 
مقابله با کرونا به همه آن ها اعلام کردیم، تا پایان 
امســال سیســتم عوارض الکترونیکــی را باید در 
آزادراه های خود فعال کننــد تا از این طریق نتنها 
مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا اجرایی شود بلکه 
هزینه بهره برداری حذف شــده و می تواند در جای 

دیگری مانند نگهداری صرف شود.

افزایش قانونی و منطقی 
تعرفه مخابرات در حال 

پیگیری است
رییس هیات مدیره شــرکت مخابرات ایران گفت: 
افزایش حداقل کارکرد و بحث های مختلف مانند 
افزایش قانونی و منطقی تعرفه با توجه به شــرایط 

در حال پیگیری است.
به گزارش ایسنا از شرکت مخابرات ایران، ابراهیم 
محمــودزاده با بیان اینکه پیــاده کردن این مدل 
های صحیح در سازمان بسیار مهم و در عین حال 
سخت است، باید تمام رویه ها و انگاره های قبلی 

را تغییر دهیم و کسب و کارمان را امروزی کنیم.
وی بــا بیان اینکه باید با دقت و قدرت وارد جامعه 
فناوری ســال ۱۴۰۰ شویم گفت: باید ترمیم هایی 
را در اســتراتژی شــرکت ایجاد کنیم تا در سریع 
ترین زمان ممکن، پاسخ مشتری و رضایت مندی 

مشتریان  را به دست آوریم.
محمودزاده بــا بیان اینکه مخابــرات ایران نقش 
زیرســاختی خود را برای همراه اول و ایرانسل نیز  
انجام می دهد ، اعلام داشــت: خدمات ما در این 
دو حوزه امســال دو برابر افزایــش پیدا می کند و 
امیدواریــم با افزایش حجم خدمات ، درآمدمان نیز 

در این دو حوزه افرایش یابد.
وی بــا بیان اینکه در تلاش هســتیم در بیزینس 
دیتا نیز تغییرات کلیدی ایجاد کنیم، عنوان داشت: 
به همین منظور مشــتریان خــود را بازبینی مجدد  
خواهیم کرد تا در صورت امکان کسانی که امکان 
دریافت تانوما و سرویس های بهتر دارند، به راحتی 

آن ها را دریافت کنند.
او بــا بیان اینکه افزایش حداقــل کارکرد و بحث 
های مختلف مانند افزایش قانونی و منطقی تعرفه 
با توجه به شــرایط در حال پیگیری است گفت:  با 
توجه بــه اصل تعامل علمــی، هدفمند و منتج به 
نتیجه با استدلال های حقیقتا کارشناسی در تعامل 
با مدیران ارشــد حوزه ارتباطات  کشــور و اقناع 
افــکار عمومی  به دنبال بازتعریف و بازشناســایی 
اهمیت دسترسی همگانی و کمک به مخابرات در 
این حوزه هســتیم، چرا که توسعه مخابرات توسعه 
ارتباطات و توســعه کل کشــور را به دنبال خواهد 

داشت.
رییــس هیات مدیره شــرکت مخابــرات ایران با 
برشــمردن روش های درآمدزایی و فرایند رسیدن 
به ســود و زیان در کســب وکار شرکت مخابرات 
گفت: در تلاش هستیم تا با حداکثر توجه به منابع 
مالی شــرکت، پاسخ به نیازهای جامعه را از طریق 
تعامل با تمام بازیگران عرصه ارتباطات کشــور به 

بهترین نحو، ممکن سازیم.

اقتصاد به سمت بازار 
 رمزارزها و سپرده گذاری

 بلند مدت رفته است
یک کارشــناس اقتصادی ضمن بیان اینکه سال 
گذشته روزانه بالغ بر ۲۵۰۰ میلیارد تومان نقدینگی 
خلق شد، گفت: در حال حاضر نقدینگی موجود در 
اقتصاد به سمت بازار رمزارزها و سپرده گذاری بلند 

مدت در بانک ها رفته است .
وحید شــقاقی در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: در 
اقتصاد ایران طی سال گذشــته روزانه بالغ بر ۲۵۰۰ 
میلیارد تومان نقدینگی به کشور پمپاژ شده است که 
آمارهای بانک مرکزی نشان از ثبت بالاترین حجم 
نقدینگی در طول شــش دهه اقتصاد ایران در سال 
گذشته دارد. زمانی که چنین رشد فزاینده در نقدینگی، 
کاهش قدرت خرید مردم و نااطمینانی نسبت به آینده 
اقتصــادی وجود دارد، مردم ســعی می کنند تا مازاد 
درآمد مصرفی خود را به ســمت بازارها هدایت کنند. 
وی افــزود: پیش از این در ایران چهــار بازار دارایی 
ســنتی چون طلا، ارز، خودرو و مسکن وجود داشت 
اما از اواســط ســال ۱۳98 بازار سرمایه هم به عنوان 
یکی از بازارهای دارایی مطرح شــد که اگر  این بازار 
وجود نداشت، نقدینگی به سمت سایر بازارها هدایت 
می شــد. این تحلیلگر اقتصادی عامل تورم را منشا 
رشد نقدینگی دانست و گفت: تا زمانی که نقدینگی 
در کشــور بالا باشد، به دلیل نااطمینانی ها در اقتصاد 
این نقدینگی ها به ســمت بازار ســرمایه و دارایی ها 
می رود. بازار ســرمایه در کوتاه مدت توانســته است 
مقداری رشد قیمت در بازارهای موازی چون طلا، ارز 
و ..  را کنترل کند اما رشد حباب گونه قیمت سهام ها 
در بازار سرمایه، اقتصاد ایران را درگیر مشکلات کرد.
شقاقی گفت: اکنون بیش از ۳۰۰۰ هزار میلیارد تومان 
حجم نقدینگی داریم که اگر میانگین رشد نقدینگی 
هم ۳۰ درصد باشــد، در مجموع سال گذشته بالغ بر 
9۰۰ هزار میلیارد تومان به نقدینگی سال ۱۳98 اضافه 

شده است . 
اگر این مبلــغ به ۳۶۵ روز تقســیم کنید، به رقمی 
بــالای ۲۰۰۰ میلیارد تومان می رســید. طبق گفته 
شقاقی، اگر بازار ســرمایه نبود، اکنون قیمت دلار از 
۳۲ هزار تومــان هم فراتر می رفــت.وی بیان کرد 
که اکنون حجم نقدینگی به ســمت بازار رمز ارزها 
و ســپرده گذاری بلند مدت در سیســتم بانکی رفته 
است. ریشه افزایش قیمت ها در بازار دارایی ها از رشد 
نقدینگی حاصل می شود.این کارشناس اقتصادی در 
پایان تاکید کرد: زمانی که پیش بینی پذیری اقتصاد 
کاهش پیدا می کند، در پی آن یکی از بازارهای دارایی 
متلاطم می شود. اکنون اقتصاد ایران دارای شش بازار 
دارایی چون بازار سرمایه، طلا، دلار، خودرو، مسکن 
و رمزارزها است و برای کاهش قیمت ها در این بازارها 

باید مانع افزایش نقدینگی شد.

اخباراخبار

یک بام و دوهوای وام ازدواج
گرفتاری های دریافت یک تسهیلات؛

وزارت صنعت در 
راستای تقویت 
تولید داخل حرکت 
خواهد کرد

نوسان در قیمت 
میوه های نوبرانه

 وزیر صنعت ، معدن و تجارت گفت: این وزارتخانه با هدف ایجاد تعادل در بازار در نظر 
دارد، اقدام به تقویت تولید داخل و عرضه مناسب محصولات در بازار کند.»علیرضا رزم 
حســینی« در جریان از سه واحد تولیدی و صنعتی در شهرک صنعتی قرچک ورامین 
افزود: سال گذشته سال بسیار خوبی در موضوع تولید داخل بود و امسال نیز در جهت 
افزایش تولید گام های عملی برداشته خواهد شد.وی با اشاره به بازدید خود از شرکت 
تولیدکننده پارچه رو مبلی گفت: اکنون ۱۳۷ کارخانه در سراســر کشــور به تولید این 

محصول اشتغال دارند و نیاز داخل را تقریبا به طور کامل رفع می کنند.

رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی استان تهران علت گرانی برخی از میوه های 
فصل را تشریح کرد.اسدالله کارگر در پاسخ به این سوال که چرا با وجود ورود انبوه برخی 
میوه های فصل به بازار قیمت آنها در برخی خرده فروشی ها همچنان بالاست، اظهار 
کرد: وقتی میوه های فصل و نوبرانه به صورت انبوه وارد بازار می شــوند بنا بر کیفیت 
میوه ها خرید و فروش صورت می گیرد و قیمت تعیین می شود. البته فروشندگان باید 
حتما فاکتور خرید داشــته باشند تا هنگام مراجعه بازرسان و دستگاه های نظارتی دچار 

مشکل نشوند و مشخص شود دقیقا خودشان از مبدا با چه قیمتی خریداری کرده اند.

معاون وزیر راه:

10 هزار واحد مسکن ملی در کشور آماده افتتاح است

مرکز پژوهش های مجلس پیشنهاد داد؛ 

پرداخت یارانه نقدی اجاره مسکن به خانواده های مستأجر

معاون وزیر راه و شهرســازی با اشاره به اینکه ۱9 
خرداد آخرین مهلت ثبت اطلاعات سکونتی و ملکی 
در ســامانه املاک و اسکان اســت از آماده افتتاح 
بودن ۱۰ هزار واحد مسکن ملی در کشور خبر داد.

به گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از وزارت راه 
و شهرســازی، محمــود محمــودزاده در خصوص 
جزئیات افتتاح های طرح اقدام ملی مسکن تا پایان 
دولت دوازدهم، گفت: با توجه به اینکه بخشــی از 
واگذاری ها به شــکل واگــذاری گروهی و کوچک 
مقیاس بوده است این اطلاعات در حال جمع آوری 
و نهایی شدن است که به زودی اطلاع رسانی خواهد 

شد.
محمودزاده ادامه داد: ۱۱ هــزار و ۵۶۰ واحد طرح 
اقــدام ملی مســکن، آبان ســال 99 افتتاح شــد. 
هم اکنــون نیز نزدیک به ۱۰ هزار واحد آماده افتتاح 
اســت. ما در وزارت راه و شهرســازی به دنبال آن 

هستیم تا با مقیاس های بیشتری افتتاح طرح اقدام 
ملی مسکن را داشته باشیم.

معاون مسکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی 
در خصــوص اجاره داری حرفــه ای و تصمیم دولت 
برای اجرایی شدن آن، گفت: سال گذشته آئین نامه 
اجاره داری حرفه ای به دولت ارسال شد که هم اکنون 

در کمیسیون های دولت در دست بررسی است.
وی در خصوص بازار اجاره، گفت: کمک ودیعه اجاره 
و تمدید اجاره ها به ســتاد ملی کرونا، پیشنهاد شده 
اســت که در این باره، ستاد ملی کرونا تصمیم گیری 

خواهد کرد.
محمــودزاده در خصوص ســامانه ملــی املاک و 
اســکان نیز، اعلام کــرد: در قانــون، دو ماه برای 
تکمیل اطلاعات در ســامانه ملی املاک و اسکان 
زمان گذاشــته شده است که این کار اقدام بزرگ و 
گسترده است و بر اساس برنامه ریزی ها، سرپرستان 

خانــوار باید اطلاعات ســکونتی و ملکی خود را در 
 http://amlak.mrud.ir نشــانی  به  سامانه 

ثبت کنند.
بــه گفته معــاون وزیــر راه و شهرســازی تمامی 
اشــخاص حقیقی و حقیقی ملزم به ثبت اطلاعات 
سکونتی و املاک خود در سامانه هستند و قانونگذار 
برای اشــخاص حقوقی نیــز دو برابــر مالیاتی را 
پیش بینی کرده اســت. در این قانون برای اشخاص 
حقیقی داشــتن دو واحد مســکونی در صورتی که 
در دو شــهر مختلف باشــند، مجاز است و مشمول 
مالیات نمی شود در حالی که برای اشخاص حقوقی 
این امکان ســلب شده اســت. بنابراین قانون برای 

شخصیت های حقوقی سخت گیرانه تر است.
محمودزاده تصریح کــرد: صاحبان املاک حقوقی 
چنانچه ملکی خالی در اختیار داشته باشند مشمول 
دو برابر مالیات هســتند.گفتنی اســت، وزارت راه و 

شهرســازی به منظور سهولت در ثبت اطلاعات در 
ســامانه املاک و اسکان، ۲۴ ســاعته به سوالات 
شهروندان پاســخ می دهد. بر همین اساس، مرکز 
ارتباط مردمی ســامانه ملی املاک و اسکان کشور 
با شــماره ۵9۱98-۰۲۱ وشماره پیامکی ۰۲۱۱9۳ 
برای پاسخگویی به صورت ۲۴ ساعته آمادگی دارد.
شــهروندان تهرانی بــا گرفتن شــماره ۵9۱98 و 
شهروندان دیگر اســتان های کشور با شماره گیری 
۰۲۱۵9۱98 می توانند در گفت وگو با کارشناســان 
مرکز ارتباط مردمی ســامانه ملی املاک و اسکان 

کشور موضوع ها و سوالات خود را مطرح کنند.
انجام خــود اظهاری از طریق ســامانه در اینترنت 
و با رایانه شــخصی به صورت رایگان برای عموم 
فراهم است. همچنین، در صورت تمایل استفاده از 
خدمات دفاتر پیشخوان دولت با هزینه شخصی نیز 

امکان پذیر است

مرکز پژوهش های مجلس خواســتار اســتفاده از 
سیاســت کنترل اجاره بهای مســکن با ابزارهایی 

چون کوپن اجاره یا یارانه اجاره شد.
به گزارش خبرنگار مهر، مرکز پژوهش های مجلس 
شــورای اسلامی در گزارشــی در خصوص بررسی 
سیاســت های تأمین مسکن شــهری با بیان اینکه 
روند سیاســتگذاری تأمین مســکن شهری طی ۵ 
دهه گذشــته، حاکی از نبود هماهنگی بین اجزای 
اصلی بخش مســکن شــامل منابع مالی، زمین و 
مصالح ساختمانی است، می افزاید: ناسازگاری تولید 
و تأمین مسکن با نظام شهرسازی، تأمین تأسیسات 
زیربنایی، خدمات روبنایی، سامانه های حمل و نقل 
و... نیر در این فرآیند مشــهود بوده و ســبب شده 
تا سیاستگذاری مسکن شهری در یک نگرش غیر 

سیستمی به پیش رود.
در ایــن گزارش، بازار مســکن را در اختیار عواملی 
چون »تغییــرات ارزش زمین و تأثیر آن در افزایش 
قیمت مسکن، طولانی بودن، پیچیدگی، نابسامانی، 
عدم شــفافیت و رواج فساد اداری در ارائه برخی از 
خدمات کلیدی مانند صدور پروانه ساختمان، گواهی 
پایان کار، انشــعابات تأسیســات زیربنایی، اســناد 
مالکیت و همچنین نرخ های دســتوری حق الزحمه 
نیروی انسانی، بیمه تأمین اجتماعی و سایر ضوابط 

و مقررات ابلاغی« عنوان کرده است.

نگاه آمایشــی در سیاســت گذاری بخش مسکن 
نداریم

مرکز پژوهش های مجلــس، تمرکز عمده اقدامات 
و سیاســت های کلان ملــی بخش مســکن را بر 
کلانشهرها و شهرهای بزرگ می داند و معتقد است: 
متأسفانه در حوزه مســکن نگاه آمایشی و حمایتی 
به شــهرهای میانی و کوچــک، مناطق محروم و 
مهاجرفرست و همچنین اقشــار کم درآمد مد نظر 

قرار ندارد.
پژوهشگران بازوی پژوهشی مجلس، بازار مسکن را 
از جملــه بازارهایی می دانند که تنها به تولید متکی 
نبوده و بخشــی از آن به نحــوه عرضه واحدهای 
مســکونی موجود مربوط است؛ لذا اســتقرار نظام 
مالیاتی مســکن از جمله مالیات بر عایدی سرمایه 
املاک، مالیات بر خانه های خالی، مالیات بر اراضی 
بایر مسکونی، مالیات بر خانه های گران قیمت و…، 
یکی از راهکارهای مؤثر در این زمینه اســت که به 
منظور کنترل سوداگری و تعادل بخشی بازار مسکن 

مطرح می شوند.
پیشــنهادهای مرکــز پژوهش هــای مجلس برای 

سیاست گذاران بخش مسکن
این مرکز پیشــنهادهایی برای سیاســت گذاری در 
بازار مســکن ارئه می دهد که شــامل، »سیاســت 
حمایت از تولید صنعتی مسکن«، »سیاست کنترل 

بازار زمین با توجه به اینکه که زمینه ســوداگری در 
بازار زمین به نســبت دیگر بازارها بســیار مستعدتر 
اســت«، »سیاســت یارانه ها و کمک های مالی به 
اشــکال مختلف و در دو قالب کمک مستقیم و غیر 
مستقیم به مسکن سازی و همچنین اعطای کمک 
هزینه تأمین مسکن امن و ســالم برای گروه های 
کم درآمد، از طریق اعطای وام کم بهره و با کمک 
مالی و مشارکت دولت و راه اندازی اشکال مختلف 
صندوق های مالی«، »سیاست کنترل اجاره مسکن 
از طریق وضــع قوانین کنترل اجــاره بها، هدایت 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی در ساخت مسکن 
اجاره ای ویژه گروه های کم درآمد، مناســب سازی 
نرخ های اجاره برای اجاره نشــین ها، پایین آوردن 
فشار هزینه ای اجاره بها با کمک ابزارهایی همچون 
کوپن اجاره یا یارانه اجاره و نهایتاً تشویق به سرمایه 
گذاری در احداث مســکن اجاره ای با اســتفاده از 
تســهیلاتی همچون زمین، وام، اعتبــار مالیاتی و 
اســتفاده درســت از ابزار تراکم توسط شهرداری«، 
»سیاســت تولید برای اجاره که در آن ســازندگان 
بخش خصوصی و دولتی تشــویق و ملزم می شوند 
که بخشــی از تولید مسکن خود را به مسکن اجاره 
اختصاص دهند«، »سیاست خصوصی سازی عرضه 
مســکن«، »سیاســت تأمین بخشــی از نیازهای 
مســکن از طریق نوسازی و بهســازی بافت های 

فرســوده با اســتفاده از حمایت های قانونی متعدد 
نظیر اعطــای وام کم بهره، تخفیف عوارض صدور 
پروانه ســاختمان، اعطای تراکم تشــویقی و غیره 
و در قالب برنامه های ۵ ســاله توســعه اقتصادی و 
اجتماعی«، »سیاست خانه سازی اجتماعی و ساخت 
مجتمع های مســکونی با واحدهای ارزان قیمت«، 
»سیاســت ایجاد بانک اطلاعاتی زمین و مسکن«، 
»سیاست ساخت واحدهای مسکونی اجاره به شرط 

تملیک« و چند مورد دیگر می شود.



گزارش

هر چند مشــاغل گروه یک و دو که ســینما و تئاتر را هم 
در بر می گیرد، از ۱8 اردیبهشــت ماه در شهرهای نارنجی 
و قرمز، مانعی برای فعالیت خود ندارند  ولی شرایط اجرای 
تئاتر به گونه ای است که سالن های نمایشی باید دست کم 

چند روزی برای بازگشایی خود صبر کنند.  
به گزارش ایسنا، اجرای یک اثر نمایشی، حتی وقتی آماده 
باشــد، دست کم به چند روز زمان نیاز دارد تا گروه نمایشی 
بتوانــد روی صحنه برود. به همین دلیل ســالن های تئاتر 
امیدوارنــد در بهترین حالت از اواســط یــا اواخر این هفته 

فعالیت خود را آغاز کنند.
این در حالی است که هنوز چشم انداز مشخصی برای حضور 
تماشــاگران در ســالن تئاتر و همینطــور تمایل گروه های 

نمایشی برای اجرای نمایش  نداریم.  
بــا این حــال شــاهین چگینــی، رییس انجمــن صنفی 
تماشــاخانه های خصوصی تهران درباره فعالیت مجدد این 
تماشــاخانه ها می گوید: در یک ســال گذشته روال بر این 
بوده که ما هم از طریق جراید و رسانه ها در جریان تعطیلی 
و بازگشایی تئاتر قرار می گرفتیم و هرگز در این زمینه ابلاغ 

رسمی به سالن ها صورت نگرفته است.
او ادامه می دهد: وقتی به یکباره اعلام بازگشــایی می شود، 
دست کم چند روزی را برای برنامه ریزی از دست می دهیم. 
چــون در هر حال شــرایط تئاتر با همــه حوزه های دیگر 
متفاوت است و به گونه ای نیست که بلافاصله بعد از اعلام 

بازگشایی، گروه های نمایشی بتوانند روی صحنه بروند.
چگینی که مدیریت تماشــاخانه مشایخی را بر عهده دارد، 
درباره فعالیت های این تماشــاخانه هم می گوید: سالن های 
نمایشی یک ماه تعطیل بوده اند و همین که بازگشایی اعلام 
می شــود، تازه باید با گروه ها گفتگو کنیم تا مشخص بشود 
چه کسانی آمادگی اجرای نمایش های خود را دارند. با این 
همه امیدواریم از اواسط هفته جاری میزبان دو اثر نمایشی 
باشــیم.محمد دشت گلی مدیر پردیس تئاتر »شهرزاد« هم 
در این زمینه می گوید: ما هم مشــغول گفتگو با گروه های 
نمایشی هســتیم و با مرکز مرکز هنرهای نمایشی هم در 
حال رایزنی هستیم تا بازبینی آثار را  با سرعت  انجام بدهند 
که زمان را از دســت ندهیم و بتوانیم از اواخر این هفته یا 

اوایل هفته آینده فعالیت خود را آغاز کنیم.
او اضافه می کند: امیدواریم این بازگشــایی ادامه دار باشــد 

تا گروه ها و ســالن های نمایشی با اطمینان خاطر بیشتری 
بتوانند فعالیت خود را انجام بدهند.

دشت گلی در پاسخ به این پرسش که آیا گروه های نمایشی 
برای اجرای آثار خود تمایلی دارند، توضیح می دهد: گروه ها 
مایل هســتند ولی نیاز بــه تبلیغات دارنــد. البته یکی دو 
گروه هم از بابت حضور تماشــاگران ابراز نگرانی کرده اند 
ولی تجربه اجراهای فروردین ماه نشــان داد که اســتقبال 
تماشــاگران نسبتا خوب بوده اســت. به نظر می رسد مردم 
خســته شــده اند و به دیدن تئاتر تمایل دارند. ضمن اینکه 
در مجموعه هایی مانند »شــهرزاد« پروتکل های بهداشتی 
به خوبی رعایت می شــود و همین، بخش بزرگی از نگرانی 

گروه ها و مردم را برطرف می کند.
حســین مســافر آســتانه، رییس شــورایط سیاستگذاری 
تماشــاخانه ایرانشهر هم از آماده سازی این تماشاخانه برای 

میزبانی گروه های نمایشی خبر می دهد.
او می گوید: امور مربوط به دســتگاه هواســاز و تهیه مواد 
ضدعفونی کننده و ... را انجام می دهیم و همزمان مشغول 
گفتگو با گروه های نمایشی و برنامه ریزی هستیم. امیدواریم 

بتوانیم از هفته آینده فعالیت خود را از سر بگیریم.
این مدیر هنــری درباره تمایل گروه های نمایشــی برای 
اجــرای آثار خــود می گوید: پیــش از این بــا چند گروه 
برنامه ریزی کــرده بودیم که وضعیت تهران قرمز شــد و 
حالا همان گروه ها مشغول آماده سازی و بازسازی کارهای 
خود هســتند. امیدواریم از هفته آینــده بتوانیم فعالیت های 

تماشاخانه را از سر بگیریم. 

رییس جامعه هتلداران ایران نســبت بــه اولویت ندادن به 
کارکنان صنعت گردشگری به ویژه هتل ها در واکسیناسیون 

کرونا معترض شد.
بــه گزارش ایســنا، به دنبال انتشــار جــدول زمان بندی 
واکسیناســیون کرونا براســاس ردیف شــغلی و سنی در 
کشور، جمشــید حمزه زاده با انتشار متنی نسبت به غفلتی 
که از صنعت گردشــگری در واکسیناســیون کرونا شــده 
است، واکنش نشــان داد؛ او درحالی که دولت بعد را خطار 
قرار داده، نوشته است: در روزهای گذشته با اعلام مشاغلی 
که صاحبان شان در اولویت واکسیناســیون قرار گرفته اند، 
دیدیم که متاسفانه کارکنان هتل ها در زمره اولویت نیستند. 
درحالی که در خیلی از کشــورها، از جمله همسایه خودمان، 
ترکیه می بینیم که کارکنان هتل ها برای واکســینه شــدن 
در اولویت قرار گرفته اند.او یادآور شــده که برای در اولویت 
قرار دادن کارکنان صنعت هتلداری، دلایل منطقی و متقن 
زیادی وجود دارد؛ از جمله این که کارکنان هتل مدام با افراد 
مختلف سر و کار دارند، آن ها به مسافرانی خدمات می دهند 
که با هر انگیزه ای اعم از پزشکی و درمانی، ماموریت اداری 
و ... در هتل ها اقامت دارند؛ یعنی برای مدتی مشــخص در 
هتل زندگی می کنند. این مسافران باید احساس امنیت کنند 

و خاطرشــان از بابت ایمنی هتل و سلامتی کارکنان شان 
جمع باشد. روشن است که کارکنان هتل ها باید در اولویت 

اول واکسیناسیون باشند.
در ادامه نامه سرگشاده رییس هیأت مدیره جامعه هتلداران 
ایران آمده است: متاسفانه دولت در این زمینه هم مانند سایر 
موارد در حق صنعت هتلداری کوتاهی آشــکاری کرد. این 
نشــان می دهد که اهمیتی برای صنعت گردشــگری ـ که 
مدام شعار حمایت از آن را می دهند ـ قائل نیستند.برخلاف 
آن چه دولت دوست دارد وانمود کند، دیگر بر ما روشن شده 
است که گردشگری و صنعت هتلداری برای قوه مجریه یک 
صنعت کاملا فراموش شده است. پیش از این می گفتیم اگر 
دولت به این روند ادامه دهد، اوضاع بسیار بدتر خواهد شد، 
اما حالا دیگر روشن شــده است که دولت قصد ندارد روند 
بی توجهی به صنعت گردشگری و هتلداری را متوقف کند.

حمزه زاده سپس بر ضرورت تلاش تشکل های گردشگری 
برای تغییر این نگــرش در دولت های بعدی تاکید کرده و 
آورده است: دولت آینده باید توجه داشته باشد که گردشگری 
صنعتی اســت که در اسناد بالادستی از جمله برنامه توسعه 
بیشــترین اهمیت را دارد و ایــن در بیانات عالی ترین مقام 

کشور همواره مورد تاکید قرار گرفته است.

موسوی لاری، عضو مجمع روحانیون مبارز می 
گوید: طرفدار این هستم که اصلاح طلبان قبل 
از ثبت نام و ورود افراد، کسی را مشخص نکند 
به بیانی دیگر خودمان یک شــورای نگهبان 
ایجاد نکنیــم باید اجازه بدهیم همه کاندیداها 

ثبت نام کنند چه یک نفر باشد چه ۱۰ نفر.
»یک شــورای نگهبان در جریان اصلاحات 
ایجاد نکنیــم«، »همــه کاندیداهای اصلاح 
طلــب که مدعی هســتند، ثبت نــام کنند«، 
»پیش بینی توصیه رهبری به سیدحســن آقا 
را می کــردم«، »اصلاح طلبان درباره چینش 
کابینه با کاندیداهایشان گفتگو کنند« و ... این 
بخشی از حرف های انتخاباتی است که حجت 
الاسلام و المسلمین ســیدعبدالواحد موسوی 
لاری، وزیر کشــور دولت اصلاحــات، نایب 
رئیس شورایعالی سیاستگذاری و عضو برجسته 
مجمع روحانیون مبارز در گفتگوی تفصیلی با 
خبرگزاری خبرآنلاین مطرح کرد.او که معتقد 
است نباید در مرحله ثبت نام کاندیداها، دست 
به گزینش زد و هرکسی که مدعی است باید 
وارد عرصه شود اما این هشدار را به هم طیفان 
سیاسی اش می دهد که مبادا سال 8۴ دوباره 

تکرار شود.
موسوی لاری که می گوید موافق کاندیداتوری 
سیدحســن خمینی نبوده است، درباره توصیه 
رهبری به یادگار امام می گوید»ممکن اســت 
بسیاری از جمله شخص رهبری هم برای بیت 

امام و حسن آقا، دلسوزی داشته باشند.«
* آقای موسوی لاری! شانس کدامیک 
از کاندیدایی که مطرح هستند را برای 
اجماع در گام اول و رایآوری بیشــتر 
می دانید؟ ظریف، ، پزشکیان، تاج زاده 

و محسن هاشمی.....
اجماع مسئله اصلی اســت. چه زمانی اجماع 
حاصل می شــود وقتی احســاس می شــود 
یک کاندیدایی زمینه رأی آوری اش از ســایر 
کاندیداها بیشتر اســت. آقای پزشکیان، آقای 
عــارف، ظریف، جهانگیــری نیروهای خوبی 
هستند و هر کدام از این ها فرهیخته هستند.  
چه زمانی می توانیم به این نتیجه برســیم که 
کدام کاندیدا زمینه رأی آوری اش بیشتر است؟ 
زمانی که این افراد شروع به فعالیت انتخاباتی 

کردند.
بنده بر این باورم همه کاندیداهایی که مدعی 
هســتند بروند و ثبت نام کنند آقایان تاج زاده، 
عارف، پزشکیان، صادق خرازی و هر کسی که 
علاقه مند اســت به عرصه ریاست جمهوری 
بیاید ثبت نــام کند. مرحله اول تصمیم گیری 
با شــورای نگهبان اســت به هر حال نظارت 
استصوابی در کشور جاری است هر چند بنده 
آن را قبول نداشته باشــم یا بدین شکل آن، 
قبول نداشــته باشم اما به هر حال وجود دارد. 
مرحله بعد، عرضه کردن خود کاندیداها است 
تا برنامــه های خود را ارائــه دهند. آن زمان 
اســت که می توان متوجه شــد کدام یک از 
این کاندیداها پایگاه رأی بیشتری دارد هر چند 

الان نمی توان متوجه شد.
اگر فضای باز ایجاد شــود و مبنای ما گرایش 
مردم باشــد مبنی بــر اینکه  به چه کســی 
بیشــتر گرایش دارند، مفروض ما این اســت 
همه کاندیداها، اشــخاص خوبی هستند. آن 
کاندیدایی کــه مردم به ســمت آن گرایش 
بیشــتری دارند کاندیدای اجماعی است  البته 
مشروط بر اینکه همه اینهایی که مدعی اصلاح 
طلبی هستند و ثبت نام می کنند یادشان باشد 
که چرا در ســال 8۴ شکست خوردند و فردی 
مانند احمدی نژاد روی کارآمد. یادشــان باشد 
اگر آقای هاشمی، آقای کروبی، مهرعلیزاده و 
معین دور هم می نشستند و یکی را به عنوان 
کاندیدای شــاخص معرفی  می کردند امکان 
نداشــت امثال آقای احمدی نژاد رأی بیاورد 
همین الان هم باید همین کار را انجام دهیم 
اصلاح طلبان براساس تجربه 8۴، نباید از یک 

سوراخ دوبار گزیده شوند.
تکرار سال 8۴ فاجعه بار است بدین معنا که اگر 

اصلاح طلبان نتوانند خودشان سامان بدهند و 
شبیه به آنچه در ســال 8۴ رخ داد مجددا رخ 
دهد نشــانگر کم و کاستی در ذهنیت اصلاح 
طلبان اســت و آن ذهنیت اصلاح طلبی شان 
مخدوش می شــود. کاندیداهای اصلاح طلب  
باید دور هم بنشینند و بگویند ۴،۵ نفر کاندیدا 
هستیم و از دوره ترامپ عبور کردیم باید ببینیم 
مردم به کدام یک از ما گرایش بیشــتری دارد 
اگر مشــخص شــد آقای عارف است معرفی 
کنند یا اگر معلوم شد آقای ظریف ، جهانگیری 
یا پزشــکیان اســت به نفع او کنار بروند و از 
او حمایــت کنند اگر این اتفــاق رخ دهد بنده 
معتقدم بحث اجماع سازی در مرحله بعد است 

یعنی بعد از مطرح شدن کاندیداها است .
بنده طرفدار این هستم که اصلاح طلبان قبل از 
ثبت نام و ورود افراد، کسی را مشخص نکند به 
بیانی دیگر خودمان یک شورای نگهبان ایجاد 
نکنیم باید اجازه بدهیم همه کاندیداها ثبت نام 
کنند چه یک نفر باشد چه ۱۰ نفر. ما مسئولیتی 
در قبال ثبت نام افراد برای کاندیداتوری نداریم 
بعد از ثبت نام و طی مراحل قانونی با ۳ الی ۴ 
نفر صحبت می کنیم در واقع مسئولیت اصلی 
در این مرحله اســت و دور هم باید نشست و 
دید که کدام یک از کاندیداها گرایش مردمی 

بیشتری دارند.
 بنــده این منطق را قبول نــدارم که ریش و 
قیچی را به دســت شورای نگهبان می دهیم 
چون قیچی در اختیار شــورای نگهبان است 
چه بخواهیم چه نخواهیم نظارت اســتصوابی 
شورای نگهبان بر قرار است اصلاح طلبان باید 
اعلام کنند که مثــلًا ۴،۳ نفر کاندیداهای ما 
هستند. به هر حال شورای نگهبان یا خودش 
تصمیم می گیرد یا اینکه تصمیم را به آن ابلاغ 

می کنند کاری به این ندارم.
در واقع شــورای نگهبان نهادی با یک سری 
اختیارات اســت. بنده فکر مــی کنم اصلاح 
طلبــان باید اجــازه بدهند همــه آنهایی که 
خودشان علاقه مندند و توانایی اداره کشور را 
دارند ثبت نام کنند در این جا هیچ مســئولیتی 
متوجه اصلاح طلبان نیســت امــا بعد از این 
مراحل قانونی، افرادی که تایید شدند را مورد 
بررسی قرار دهند که کدام یک گرایش مردمی 
دارد و از بقیه کاندیداها هم بخواهند که به نفع 

آن کاندیدا کنار بروند.
*سیدحســن آقــا هــم از جملــه 
کاندیداهای احتمالی بود که با توصیه 
رهبری انصراف داد، بعد از شنیدن این 

خبر حس شما چه بود؟
بنده این مسئله را پیش بینی می کردم. در ابتدا 
با آمدن حاج حســن آقا چون در بیت امام بود، 
نوع برخوردهای بسیار سطح پایینی که جریان 
مقابــل با هر کاندیدایی دارد صورت گرفت، از 

قبیل دروغ گفتن، شایعه ساختن و ... 
بنده چندان موافق نبودم که حاج حســن آقا 
بیایند و ثبت نام کننــد. به تدریج وقتی زمان 
گذشــت و این تلقی ایجاد شد که به هر حال 
باید کســی بیاید و فــداکاری کند بنده گفتم 

حاج حســن آقا می آیند هر چند پرخاشگری 
و توهین هایی صورت می گیرد اما برای حفظ 
نظام و امام، ممکن است حضور سیدحسن آقا 
ضروری باشد اما از ابتدا این نگاه که نباید بیت 
امام وارد عرصه شود و در معرض نقد و انتقادها 
قرار بگیرد وجود داشــت و اینکه ممکن است 
رهبری هم به این نتیجه برسند و توصیه هایی 
را انجام دهد قابل پیش بینی بود. یعنی ممکن 
اســت بسیاری از جمله شــخص رهبری هم 
برای بیت امام و حســن آقا،  دلسوزی داشته 

باشند.
به بیانی دیگر حرف کســانی که لزوما مخالف 
آمــدن سیدحســن آقــا بودند ایــن نبود که 
سیدحســن آقا به منزله رقیبی اســت که باید 
او را مــورد تخریب قرار دهنــد بلکه برخی از 
روی دلســوزی و علاقه و ارادت به بیت امام  
می گفتند حاج حسن آقا نیایند به همین دلیل 
وقتی به حاج حســن آقا توصیه شد برای بنده 

چندان امر دور از ذهنی نبود.
زمانی که مرحوم آیت الله هاشمی ردصلاحیت 
شــد به واقع شــوکه شــدیم اصــلا تصور 
نمی کردیم یک روزی در جمهوری اســلامی 
بیاید که شــخصیتی مانند مرحوم هاشــمی 
ردصلاحیت شود. حتی ۵روز قبل ردصلاحیت 
ایشــان، یکی از نزدیکان مرحوم هاشــمی به 
بنده گفتنــد زمزمه هایی مبنی بر ردصلاحیت 
ایشان شنیده می شود. گفتم امکان ندارد، آقای 
هاشــمی ستون فقرات این انقلاب، قبل و بعد 
از انقلاب، قبل و بعد از جنگ بوده است. واقعا 
برای بنده اصــلا باورکردنی نبود. اما در مورد 

حاج حسن آقا این گونه نبود. 
*شخص شــما هم به سیدحسن آقا 

توصیه ای داشتید؟
همه ما بــه گونه ای توصیــه کردیم هر چند 
سیدحسن آقا به  تصمیم نهایی هم نرسیده بود 
در واقع تصمیم سیدحســن آقا این بود که اگر 
ضرورت پیدا کرد بیاید و هزینه پرداخت کند. 
به همین دلیل توصیه ما این بود که سیدحسن 
آقا، حرف ها را بشــنود و تصمیم نهایی را به 
زمانی موکول کند که مطالبات مردمی به طور 

کامل منتقل شود.
با شرایطی که  *آقای موسوی لاری! 
برای سیدحســن خمینی پیش آمد و 
نگاه شــورای نگهبان به کاندیداهای 
طلبان  اصلاح  دســت  طلب،  اصلاح 
برای معرفی کاندیدا باز است؟ اینکه 
گفته می شود کاندیدای پنهان دارید، 
کُری خوانی اســت یا واقعا این گونه 

است؟
بنده تا آن جایی که در مورد کاندیداها می دانم 
ممکن اســت کاندیداهای شایســته بسیاری 
داشته باشــیم اما برای کاندیداتوری آنچه که 
مهم است انگیزه آن فرد کاندیدا است. به هر 
حال ما چهره های بسیار خوبی داریم که انگیزه 

برای آمدن ندارند.
*مثلا چه کسانی؟

نمی خواهم وارد مصداق شوم . نکته دیگر این 

است که آیا اصلاح طلبان با افرادی که دارای 
وجاهت هســتند گفت و گو کرده اند؟! فضای 
عمومی جامعه اقتضــا می کند یک فردی که 
تاکنون مطرح نشده به یکباره خودش را مطرح 
کند و به پدیده تبدیل کند؟  به هر حال زمان 
کم اســت و ۲۱ اردیبهشت ثبت نام کاندیداها 
اســت. کاندیدای پنهان به چه معناست دیگر 

کسی پنهان نمانده است.
*پس کُری خوانی است....

حالا شــاید آقای مرعشی، در ذهنش کسی را 
مدنظر داشــته باشد اما همان کسی که پنهان 
اســت تا بیاید در جمع اصلاح طلبان و مطرح 
شــود به بیشــتر از ۱۵ روز زمان نیاز دارد چه 
برسد به اینکه بخواهد به جامعه معرفی شود. 
از این رو بنــده فکر نمی کنم کاندیدایی ورای 

کسانی که مطرح هستند، مطرح باشد.
*آقــای موســوی لاری! نهاد اجماع 
ســاز چقدر جایگاه و نفوذ تاثیرگذار 
بر تصمیمــات احزاب اصلاح طلب را 
دارد؟ با توجه بــه حضور آقای بهزاد 
نبوی احتمال تاثیرگذاری بیشــتر از 

شورایعالی می توان انتظار داشت؟
یکی از نقاط قوت شورای عالی سیاستگذاری یا 
در نهاد جبهه اصلاح طلبان ایران اسلامی، این 
اســت که فردگرا نیست. بنده به عنوان کسی 
که از ابتدای شروع شورای عالی سیاستگذاری 
بودم شــهادت می دهم که بــا حضور آقای 
عارف، دوســتان در جلسات بحث می کردند و 
در نهایــت هر چه جمع بندی می شــد و نظر 
جمع بــود آقای عارف می پذیرفت حتی زمانی 
که دلخوری داشــت و یا برایش ســخت بود 

بپذیرد اما به تصمیم جمع احترام می گذاشت. 
در حال حاضر بنده در آن جمع حضور ندارم و 
اطلاع دقیقی ندارم اما تلقی بنده این است که 
آقای بهزاد نبوی و دوســتانی که حضور دارند 
هر چند دیدگاه های خاص خودشــان را دارند 
اما احترام نظر جمع را دارند و جمع هم خودش 
را تصمیــم گیرنده می دانــد. در واقع تصمیم 
جمعی اســت و فردی نیست که بگوییم حالا 
آقــای عارف این گونه بود آقای نبوی به گونه 

دیگر است .
 بنده فکر می کنم ایــن راهکار تنها راهکاری 
اســت که در نبود احزاب مختلــف می تواند 
عمــل کند از نــگاه بنده در ایــران دو حزب 
قدرتمند اصولگرا و اصلاح طلب ایجاد شــوند 
با تمام مزایا و امکانات  حزبی، و هر کدامشان 
پاســخگوی دولت هایشان باشــند. این گونه 
نباشد که تا احمدی نژاد مطابق نظرشان عمل 
نمی کند بگویند انحرافی است یا اصلاح طلبان 

بگویند با حسن روحانی ارتباطی نداریم.
به هر حال حزبی آمده فردی را معرفی کرده و 
در نتیجه بد عمل کرده باید پاسخگو باشد اگر 
خوب عمل کرد باید بگویــد که چه اقداماتی 
انجام داده اســت. ما باید به این مرحله برسیم 
حال وقتی به آن نرســیدیم جبهه ای حرکت 
کردن منطقی ترین روشــی است که می توان 

به آن اتکا کرد.
*برخی اصلاح طلبان می گویند نامزد 
واحدی که از ســوی نهاد اجماع ساز 
اصلاح طلبان انتخاب می شود بایددر 
انتظاری  باشد،  پاسخگو  مسیر  ادامه 
که باید از نمایندگان مجلس دهم می 
داشتند ولی عملیاتی نشد. چگونه آن 
کاندیدا را  می توان ملزم به پاسخگویی 

کرد....
ما روشــی را در انتخابات مجلس و شــورا در 
پیش گرفتیم مبنی بر این که به کســانی که 
می گفتند ما اصلاح طلب هستیم و می خواهیم 
وارد لیست اصلاح طلبان شویم یک فرم به آنها 
می دادیم که فلان معیارها را می خواهد عمل 
کنــد یا خیر. بنده بر این بــاورم اصلاح طلبان 
در حال حاضــر هم می توانند این کار را انجام 
دهند. مثلا به آقای عارف بگویند اگر می خواهد 
کاندیدای ما باشــد ضوابط این است یا آقایان 

پزشکیان، جهانگیری و غیره هم همینطور.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

تحلیل وزیر کشور خاتمی از حضور اصلاح طلبان و اصولگرایان در انتخابات 1400

موسوی لاری: شورای نگهبان جدید ایجاد نکنیم!

اما و اگرهای بازگشایی سالن های تئاتر

      Sunday - 2021 9 Mayیکشنبه 19  اردیبهشت 1400  سال چهارم  شماره 769   26 رمضان 1442

خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

آخرین وضعیت بارش ها و ذخایر آبی تهران بررسی شد

هشدار: تابستان سخت و بی آب در انتظار پایتخت نشینان
نیاز اســت تا شهروندان محترم تهران در راستای 
کمک بــه تامین مطمئن و پایدار آب شــرب، از 
همین امروز نســبت به صرفــه جویی و مصرف 
بهینه آب توجه لازم را داشــته باشــند تا بتوانیم 
تابستان سال جاری و روزهای اوج مصرف آب را 

با کمترین مشکل و چالش سپری کنیم.
محمد شــهریاری، مدیــر دفتر بهره بــرداری و 
نگهداری از تاسیســات آبی و برق آبی شرکت آب 
منطقــه ای تهران در گفت وگو با تســنیم اظهار 
داشــت: در حال حاضر وضعیت ذخایر سدهای ۵ 
گانه تهران 8۰۴ میلیون مترمکعب اســت که در 
مقایسه با روز مشابه سال گذشته که 9۷۳ میلیون 
مترمکعب بــود، تقریبا ۱۶9 میلیــون مترمکعب 

کاهش ذخیره آب در ســدهای تهران را شــاهد 
هستیم.

وی افــزود: علی رغم بارش هــای اخیر و پیش 
بینی هایــی که در خصوص بارشــهای رگباری 
در روزهای آتی شــده، وضعیــت ورودی مخازن 
سدهای تهران در ۱۷ روز نخست اردیبهشت ماه 
ســال جاری نسبت به زمان مشابه سال گذشته با 

۵۷ درصد کاهش مواجه شده است.
شــهریاری با بیــان اینکه »در ۱۷ روز نخســت 
اردیبهشت امسال در سدهای ۵ گانه تهران ۱۵8 
میلیون مترمکعب ورودی داشــتیم«، گفت: این 
مقدار ورودی آب به مخازن سدهای تهران در ۱۷ 
روز نخست اردیبهشت ســال گذشته حدود ۳۷۰ 

میلیون مترمکعب بود.
وی ادامــه داد: در خصــوص بارشــها نیز با بروز 
بارشــهای اخیر، در اردیبهشــت ماه سال جاری 
نســبت به اردیبهشت سال گذشــته، ۱۳ درصد 
افزایش بارشــها را شــاهد بودیم؛ اما در مقایسه 
میزان بارشــهای تهران از ابتدای سال آبی جاری 
با سال آبی گذشــته، همچنان بارشها ۳۷ درصد 
کاهش داشته و این میزان کاهش بارشها موجب 
کاهش ورودی آب به مخازن ســدها و ضرورت 
توجه جدی به مدیریت مصرف در تابســتان سال 

جاری شده است.
مدیر دفتر بهره برداری و نگهداری از تاسیســات 
آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای تهران تصریح 

کرد: از ســوی دیگر نبــود ذخایر برفی در حوضه 
آبریز سدهای تامین کننده آب شرب تهران موجب 
شده که شــاهد کاهش روز افزون ورودی آب به 
مخازن سدها باشیم که مطمئنا این روند کاهش 
ورودی هــا در روزهای آتــی خصوصا در فصل 

تابستان افزایش نیز خواهد یافت.
وی افزود: نیاز اســت تا شهروندان محترم تهران 
در راســتای کمک به تامین مطمئن و پایدار آب 
شرب ،از همین امروز نســبت به صرفه جویی و 
مصرف بهینه آب توجه لازم را داشــته باشــند تا 
بتوانیم تابســتان ســال جــاری و روزهای اوج 
 مصــرف آب را بــا کمتریــن مشــکل و چالش 

سپری کنیم.

گردشگری را از واکسیناسیون جا انداخته اید!


